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продължава от брой 32
	 Двата	 ни	микробуса	 се	 разделиха	 и	 нашият	 потегли	 към	
джунглата,	 където	 щяхме	 да	 нощуваме.	 Малко	 преди	 да	 се	
спусне	мракът,	вече	бяхме	там.		
	 Посрещна	ни	странно	изглеждащо	дребно	човече	от	инди-
анско	потекло	на	трудно	определима	възраст.	С	него	уточних-
ме	къде	и	кога	ще	вечеряме	и	закусваме	и	в	колко	часа	аз	
трябва	да	бъда	готов	за	отпътуване	към	Гватемала	на	другата	
сутрин.
	 След	това	бяхме	настанени	в	близките	бунгала	–	дървени	
бараки	 с	 покриви	 палапа	 (от	 палмови	 листа).	 Моето	 беше	
първото	в	редицата,	а	над	вратата	му	беше	закована	табела	с	
номер	10.	В	него	имаше	единствено	едно	легло	с	чаршафи	и	
завивки	(чисти	и	приятни)	и	нещо	като	плот,	на	който	можех	
да	сложа	раницата	си.	Нищо	друго!	Тоалетните	и	нещата,	кои-
то	наподобяваха	душове	(по	един	за	мъжката	и	женската	по-
ловина	на	една	скромна	сградичка)	бяха	на	около	30-40	метра	
от	моето	бунгало.	Разкош,	но	и	друго	не	бях	очаквал!

продължава на стр. 8

Пътеписите на
Георги Трендафилов

През äжуíãлата към Флореñ
По ñлеäите íа иíäиаíñките цивилизации - Мекñико и Гватемала

Моето бунгало с покрив палапа

Светозар Гатев

	 Арбитърът	Димо	Димов	
от	град	Сливен	е	назначен	
за	главен	съдия	на	двубоя	
от	22	кръг	на	първенството	
във	 Втора	 професионална	
лига	 между	 "Янтра"	 и	 "Ду-
нав"	от	Русе.	Мачът	е	тази	
събота	от	14	часа	на	стади-
он	„Христо	Ботев“.	Асистен-
ти	на	Димов	в	срещата	ще	
бъдат	 Станимир	 Трифонов	
(Сливен)	 и	 Димо	 Стоянов	
(Бургас).	 Ролята	 на	 чет-
върти	 съдия	ще	изпълнява	
Владимир	Кирилов	от	Пле-

вен.	Представянето	 на	 ре-
ферите	 ще	 оценява	 Стоян	
Денев	от	Велико	Търново.	
	 Димо	Димов	вече	ръко-
води	 един	 мач	 на	 "Янтра"	
през	този	сезон.	Той	беше	
главен	 съдия	 и	 на	 двубоя	
срещу	"Марица"	през	есен-
та,	завършил	при	резултат	
4:1	за	габровския	отбор.	
	 Билетите	за	първия	до-
макински	мач	на	"Янтра"	от	
втория	дял	на	шампионата	
вече	са	в	продажба	в	мре-
жата	 на	 "Евентим"	 и	 при	
партньорите	им	-	бензинос-
танции	 ОМВ,	 "Български	

пощи".	Билети	се	продават	
и	 във	 фен	 магазина	 на	
клуба	в	СК	„Христо	Ботев“,	
който	работи	в	делничните	
дни	от	16	до	20	часа.		
	 Габровско	 назначение	
ще	има	в	предстоящия	кръг	
на	 Първа	 лига.	 Петър	 Ку-
зев	ще	 бъде	 главен	 съдия	
на	двубоя	в	Пловдив	меж-
ду	 „Локомотив“	 и	 „Хебър“.	
Негови	 асистенти	 в	 мача	
ще	 бъдат	 колегите	 му	 от	
местната	съдийска	колегия	
Даниел	 Ников	 и	 Никифор	
Велков.	Срещата	е	в	събо-
та	от	12:45.

Иван ГоСподИнов

	 „Очакваме	 “Рим	 2024”	
като	 момент	 на	 колекти-
вен	празник	за	атлетиката	
в	 Европа”	 -	 сподели	 на	
специалната	 пресконфе-
ренция,	 която	 цел	 бе	 да	
презентира	 предстоящото	
Европейско	първенство	по	
лека	 атлетика	 в	 столица-
та	 на	 Италия	 президентът	
на	 Европейската	 атлетика,	
габровецът	 Добромир	 Ка-
рамаринов.	 Шампионатът	
на	 Стария	 континент	 ще	
се	 проведе	 между	 7-ми	 и	
12-ти	 юни.	 Срещата	 със	
световните	медии	бе	орга-
низирана	от	кмета	на	Рим	
Роберт	Гуалтиери	в	ембле-
матичната	 за	 града	 “Аула	
Джулио	 Чезаре”	 в	 Кампи-
долио.	 „Всички	 очакваме	
с	нетърпение	завръщането	
на	 нашето	 основно	 съби-

тие	на	едно	от	най-ембле-
матичните	места	за	спорт	-	
олимпийския	 стадион	 каза	

още	 Карамаринов.	 -	 Заед-
но	 с	 Олимпийските	 игри	
в	 Париж	 и	 Европейското	
първенство	по	футбол,	това	
ще	 бъде	 невероятна	 годи-

на	 за	 целия	 европейски	
спорт.“
	 Роденият	 в	 Сливен	 и	

израсъл	 в	 Габрово	 Добро-
мир	Карамаринов	дълги	го-
дини	бе	лицето	на	местна-
та	лека	атлетика.	Още	като	
ученик	 в	 Математическата	

гимназия	 той	 бе	 привле-
чен	 в	 националния	 отбор	
в	 дисциплината	 400	 м	 с	

препятствия	 и	 бе	 включен	
в	състава	за	олимпийските	
игри	в	Монреал	пред	1976-
та.	Преди	да	бъде	изтеглен	
в	София	и	бе	назначен	за	

отговорник	за	олимпийска-
та	 подготовка	 на	 БФЛА,	
той	 бе	 председател	 на	

местния	 КЛА	 “Атлет”.	 През	
1994	г.	Карамаринов	бе	на-
значен	за	отговорен	секре-
тар	 на	 Българската	 феде-
рация	 по	 лека	 атлетика,	 а	

през	 2003-та	 бе	 избран	 за	
неин	председател.		От	2010	
е	начело	и	на	Балканската	
асоциация	 на	 атлетически-
те	 федерации.	 Дълги	 годи-
ни	 бе	 и	 зам.-председател	
на	Българския	 олимпийски	
комитет.		
	 От	 2020-та	 възпитани-
кът	 на	 габровската	 ръко-
води	 европейската	 лека	
атлетика.	 Той	 бе	 избран	
за	 временен	 президент,	
след	като	заемащият	длъж-
ността	 Свен	 Хансен	 по-
чина	 след	 инсулт.	 На	 27-
ия	 конгрес	на	Централата,	
проведен	 в	Лозана,	махна	
ВРИД	 от	 длъжността	 си.		
Доверието	 към	 Карамари-
нов	 бе	 препотвърдено	 за	
още	 четири	 години	 -	 до	
2027-ма,	през	април	2023-та	
от	 	 28-ия	 Конгрес	 на	 цен-
тралата,	 който	 се	 проведе	
в	Белград.	Карамаринов	 е	

шестият	лидер	на	Европей-
ската	 атлетика	 след	Адри-
ан	 Паулен	 (1970-1976),	 Ар-
тър	 Голд	 (1976-1987),	 Карл-
Олаф	 Хомен	 (1987-1999),	
Ханшорг	 Вирц	 (1999-2015)	
и	Свен	Арне	Хансен	 (2015-
2020).	 В	 момента	 габрове-
цът	 е	 най-високопоставе-
ният	българин	в	която	и	да	
е	 международна	 спортна	
федерация	 по	 олимпийски	
спорт.	 Карамаринов	 даде	
своя	принос	за	реализира-
нето	 на	 проекта,	финанси-
ран	от	ММС,	който	доведе	
до	 цялостното	 обновяване	
на	 лекоатлетическата	 пис-
та	на	стадион	„Христо	Бо-
тев“.	 С	 негово	 съдействие	
беше	осигурено	чисто	ново	
цялостно	 лекоатлетическо	
оборудване	за	провеждане	
на	 тренировъчен	процес	и	
състезания.	

продължава на стр. 2

Карамариíов в Рим - презеíтира Европейñкото

Съäия от Сливеí ще ръковоäи 
мача íа “Яíтра" ñ “Дуíав"

Община	 Трявна	 и	 ВиК	 –	
Трявна	 информират,	 че	
днес	 от	 09:00	 ч.	 до	 18:00	
ч.	 ще	 е	 нарушено	 водо-
подаването	 в	 районите	
на	 ул.	 „Бенсковска“	 и	 кв.	
„Кисийска	мера“	в	Трявна.
Временното	прекъсване	се	
налага	 поради	 продължа-
ващите	ремонтни	дейности	
и	 извършваната	 подмяна	
на	водопроводната	мрежа.
	 Община	Трявна	и	ВиК-	
гр.	Трявна	се	извиняват	за	
причиненото	 неудобство	и	
благодарят	 на	 живущите	
в	 посочените	 райони	 за	
проявеното	разбиране.

Без воäа в äва 
райоíа в Трявíа

	 Разяснителната	 кампания	
по	 повод	 телефонните	 изма-
ми	продължава.	
	 Инициативата	 е	 на	 Об-
ластна	 администрация-Габро-
во	 и	 Областна	 дирекция	 на	
МВР-Габрово.	Целта	е	по-ши-
рок	 кръг	 от	 възрастни	 хора		
да	 бъдат	 запознати	 с	 най-
честите	 схеми	 на	 измами	 и	
действията,	които	биха	могли	
да	предприемат.	
ГРАФИК	НА	СРЕщИТЕ:
Трявна:
22	 февруари	 от	 09:30	 часа	 в	

зала	„Дръзновение“.
Севлиево:
На	27	февруари	от	15:00	часа	
в	 клуб	 на	 пенсионера	 в	ж.к.	
“Митко	Палаузов“
На	28	февруари	от	10:00	часа	
в	 клуб	 на	 пенсионера	 на	
ул.“Любен	Каравелов“
Габрово:
На	6	март	от	13:00	часа	в	клуб	
на	 пенсионера	 на	 ул.“Юрий	
Венелин“
Дряново:
На	7	март	от	10:00	часа	в	Об-
щина	Дряново

Полиция и Оáлаñтíа управа 
правят разяñíителíа кампаíия 
ñрещу телефоííите измами

Нела Рачевиц: Карикатурата 
проäължава äа áъäе 
акцеíт в раáотата íа Музея 
íа хумора и ñатирата
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066/87-04-89, 
0888/255-318

ГАРАЖНИ 
ВРАТИ

ЩОРИ 
КАСТЕЛО

външни, 
вътрешни

 AL, 
PVC

ДОГРАМА

Лекари
Д-р Марина Сан-

кева, СпециаЛиСт 
кожни и венериче-
Ски боЛеСти, еСте-
тична ДерМатоЛо-
гия, гр. Габрово, ул. 
„Брянска“ 11, поне-
делник, вторник, сря-
да и петък от 10.00 до 
17.00 часа. Записване 
на тел. 066/800-140

СчетовоДСтво

С ч е т о в о Д н а 
къща: счетовод-
но обслужване, го-
дишни данъчни де-
кларации, годишно 
приключване, регис-
трация на фирми - 
0894/608-218

конСуЛтации

конСуЛтации по 
пенсиониране (из-
числяване на про-
гнозни пенсии), 
здравно, пенсионно 
осигуряване и др. - 
ул. „Опълченска“ 45 
(срещу ДСК), тел. 
0899/654-611.

ОБЩИНА ГАБРОВО 
 Открити са процедури за провеждане на публичен търг с явно наддаване за отдаване под наем със Заповед №217 и №218 от 
16.02.2024 г. на Кмета на Община Габрово за срок от 10 години на следните имоти:  

№ Наименование на имота Дата и час 
на търга

Начална 
цена

Закупуване 
на тръжна 

документация

Депозитна 
вноска за 
участие

Дата и час 
за повторен 

търг

Закупуване 
на тръжна 

документация

1. Сграда	 (метална	 конструкция)	 -	 частна	
общинска	 собственост	 с	 идентификатор	
14218.509.618.2	 по	 КККР	 на	 гр.	 Габрово,	
находяща	се	на	ул.	„Орлово	гняздо“	№17	
А,	с	полезна	площ	120.00	кв.	м.	

07.03.2024	 г.	
от	9.30	ч.

319.20	лв. 23.02.2024	 г.	 до	
06.03.2024	г.

500.00	лв. 14.03.2024	 г.	
от	9.30	ч.

до	13.03.2024	г.

2. Самостоятелен	 обект	 -	 частна	 об-
щинска	 собственост	 с	 идентификатор	
14218.505.672.5.4	по	КККР	на	 гр.	 Габрово,	
ул.	„Априловска“	№	9,	състоящ	се	от	чети-
ри	помещения,	фоайе	и	санитарен	възел.

07.03.2024	 г.	
от	10.00	ч.

502.00	лв. 23.02.2024	 г.	 до	
06.03.2024	г.

1000.00	лв. 14.03.2024	 г.	
от	10.00	ч.

до	13.03.2024	г.

 Тръжната документация	ще	се	получава	в	Центъра	за	административно	обслужване	при	Община	Габрово	срещу	представяне	на	кви-
танция	за	закупени	документи.
 Оглед на обектите	може	да	се	извършва	всеки	работен	ден	до	крайния	срок	за	закупуване	на	документите.	Право	на	оглед	имат	лица-
та,	закупили	тръжните	документи	и	след	предварително	съгласуване	с	отдел	„Общинска	собственост“.
 За доп. информация: тел.	0884000140	/	088784585

СРЕДНО УЧИЛИЩЕ „РАЙЧО КАРОЛЕВ“ – ГАБРОВО
OБЯВЯВА КОНКУРС ЗА ОТДАВАНЕ ПОД НАЕМ

Наименование на обекта Заповед №      Полезна 
площ, кв. м

Дата и час на
провеждане на конкурса

Начален
наем, лв.

Закупуване на конкурсна
документация

Кухненски	блок,	спомагателни	
и	сервизни	помещения

РД-04-521/
21.02.2024	г.

437,80 05.03.2024	г.,	14.30	ч.
Повторна	процедура
12.03.2024	г.,	14.30	ч.

774,91	лв. 22.02.2024	г.		до	01.03.2024	г.

06.03.2024	г.		до	11.03.2024	г.

 Конкурсът	ще	се	проведе	в	Заседателната	зала	на	СУ	"Райчо	Каролев".
 Конкурсната документация ще	се	получава	в	канцеларията	на	училището	след	представяне	на	банков	документ	за	заплащане	в	банка	
ДСК	ЕАД.
 Оглед на обекта	може	да	се	извършва	всеки	работен	ден	от	10.00 -15.00	ч.	до	крайния	срок	за	закупуване	на	документи	за	участие.		
 Право на оглед	имат	лицата,	закупили	конкурсни	документи	и	след	предварително	съгласуване	с	ръководството	на	гимназията.
	 За	допълнителна	информация:	тел:	066/807087.

	 –	 Какво става в про-
блема с отхвърления 
референдум за отмяна 
на еврото, предложен 
от Възраждане, бе от-
хвърлен? Оттук насе-
тне? 

–	 604	 хиляди	 подпи-
са	бяха	събрани	за	свик-
ване	 на	 референдум	 за	
отмяна	 на	 еврото.	 Тези	
подписи	 бяха	 въведени	 в	
електронни	 таблици,	 кое-
то	 е	 къртовски	 труд.	 Во-
лята	на	604	000	 граждани	
беше	 погазена.	 Първо	 –	
от	Народното	събрание	го	

направи.	 Законът	 казва	
ясно	 –	 при	 наличие	 на	
валидни	над	 350	 000	 под-
писа,	 Народното	 събра-
ние	е	длъжно	да	насрочи	
дата	 за	 референдум.	Ние	
обжалвахме	пред	Консти-
туционния	 съд.	 Той	 също	
погази	 нашата	 жалба.	 В	
Конституционния	 съд	 има	
огромно	чуждо	влияние.

Когато	 обсъждахме	
темата	 за	 референдума	
в	 комисии	 в	 Народното	
събрание	 бяхме	 покани-
ли	 конституционни	 съдии,	
като	част	от	тях	се	изка-

заха	 положително	 за	 ре-
ферендума.	 Повярвахме,	
че	в	част	от	съдиите	е	ос-
танала	съвест.	Това,	което	
виждаме	 е,	 че	 всеки	 ден	
пред	Министерски	съвет	и	
Конституционния	 съд	 има	
по	няколко	автомобила	на	
американското	посолство.

Оттук	 насетне	 в	 хода	
на	кампанията	за	евроиз-
борите	 ние	 ще	 направим	
паралелна	 подписка	 под	
формата	 на	 петиция	 За-
едно	с	нашите	партньори,	
с	които	вече	имаме	склю-
чен	 договор	 за	 работа	
в	Европейския	парламент	
–	партията	Идентичност	и	
демокрация,	което	е	една	
от	 най-големите	 герман-
ски	 партии,	 ще	 поставим	
въпроса	за	показване	ро-
лята	на	604	000	български	
граждани	 пред	 Европей-
ския	 парламент,	 което	 е	
10	 процента	 от	 населе-

нието	в	страната.	Това	оз-
начава,	 че	 всеки	 десети	
казва,	 че	 не	 желае	 ев-
рото	 да	 бъде	 официална	
разплащателна	единица	в	
България	и	иска	да	запа-
зи	нашия	български	лев.

– Ще има  ли ротация 
в правителството?

–	Трудно	 ми	 е	 да	 от-
говаря	 на	 този	 въпрос.	
Възраждане	 не	 участва.	
Според	 мен	 ще	 има	 ро-
тация,	 която	 ще	 бъде	 ня-
какси	 частична,	 едната	
част	ще	бъде	в	неизгодна	
позиция.	 Има	 едно	 над-
скачане.	Правителство	ще	
продължи	 да	 има	 в	 този	
формат,	 просто	 една	 от	
страните	ще	бъде	по-още-
тена.	Но	повтарям	това	е	
лично	мнение.

– А скърца ли сглоб-
ката, как смятате?

Сглобката	 почна	 да	
скърца	преди	да	се		сгло-

би.	Външните	сили,	които	
й	влияят	да	бъде	сглобена	
са	 по-силни	 от	 скърцане-
то.	 Самите	 хора	 в	 сглоб-
ката	не	могат	да	се	пона-
сят,	 но	 има	 едни	 външни	
сили	на	влияние,	които	ги	
държат	сплотени.	Тя	скър-
ца,	но	е	здраво	сглобена	
в	момента.

– Как се чувствате в 
парламента, там непре-
къснато се обиждате, ка-
рате, едва ли не до бой 
се стига?

–	Трудно	 се	 издържа.	
Но	хората	виждат	по	ме-
диите	една	малка	част	от	
работата	 на	 парламента.	
Показват	 само	 караници-
те.	 През	 другото	 време	
има	 и	 добри	 неща,	 има	
и	 неща,	 които	 ние	 пред-
лагаме	 и	 се	 приемат.	 От	
негативното	 се	 показва	
всичко,	 от	 останалото	 не	
се	вижда	почти	нищо.

Даíиел Петров: Ще повäиãíем въпроñа за 
отхвърлеíия рефереíäум преä Европарламеíта

ЖенИна денЧева

 Конституционният съд отклони искането на 49 народни 
представители, свързано с предложение за произвеждане на 
национален референдум за лева. Въпросът беше "Съгласни ли 
сте българският лев да бъде единствена официална валута в 
България до 2043 година?" „Възраждане“ обяви, че подготвя 
петиция срещу решението на Конституционния съд.  
 Какво следва оттук нататък, коментира Даниел Петров, 
народен представител от "Възраждане".
 

Продължава от стр. 1
Става	 дума	 за	 скочище	
за	 висок	 скок,	 хърдели,	
гюлета,	 дискове,	 копия,	
стартови	 блокчета	 и	 др.,	
производство	на	световно	
известната	 марка	 „Пола-
ник“.	 Пак	 той	 даде	 рамо	
в	Габрово	за	първи	път	в	
историята	 си	 да	 приеме	
Национален	 шампионат	
по	лека	атлетика	 -	откри-
тото	 първенство	 за	 мом-
чета	 и	 момичета	 до	 14	
години	през	2022	година.
	 Освен	 него	 и	 кметът		
Роберто	 Гуалтиери	 прес-
тиж	на	проведената	преди	
два	дни	пресконференция	
в	 Рим	 дадоха	 президен-
тът	 на	 FIDAL	 и	 фондаци-
ята	 EuroRoma	 2024	 Сте-
фано	 Мей,	 ръководителят	
на	 отдела	 за	 спорт	 към	
президентството	 на	 Съ-
вета	 на	 министрите	 Фла-
вио	 Синискалчи,	 прези-

дентът	 на	 CONI	 Джовани	
Малаго,	 президентът	 на	
Италианският	 параолим-
пийски	 комитет	 Лука	
Панкали,	 президентът	 на	
Sport	 and	 Salute	 Марко	
Мецарома,	 съветникът	 на	
Roma	 Capitale	 за	 големи	
събития,	спорт,	 туризъм	и	
мода	 Алесандро	 Онорато	
и	 съветникът	 на	 регион	
Лацио	за	околната	среда,	
спорта,	 изменението	 на	
климата,	 енергийния	 пре-
ход,	 устойчивостта	 Елена	
Палацо.
	 Звездни	 бяха	 и	 при-
състващите	 спортисти	 –	
олимпийските	 златни	 ме-
далисти	на	20	км	спортно	
ходене	Антонела	Палмиза-
но	и	Масимо	Стано,	евро-
пейският	златен	медалист	
на	 дълъг	 скок	 U20	Матиа	
Фурлани,	 европейски-
ят	 бронзов	 медалист	 на	
4x100	метра	 Зайнаб	Досо	

и	сребърният	медалист	на	
европейското	 U23	 на	 110	
метра	 с	 препятствия	 Ло-
ренцо	Симонели.
	 “Рим	 2024”	 отбелязва	
точно	 петдесет	 години	 от	
последното	 издание,	 про-
ведено	 в	 италианската	
столица	 през	 1974	 г.,	 и	
ще	 предшества	 началото	
на	 състезанията	 по	 лека	
атлетика	на	Олимпийските	
игри	 в	 Париж.	 Шампио-
натът	 ще	 се	 проведе	 в	 6	
дни	 и	 включва	 11	 състе-
зателни	 сесии	 	 в	 24	 раз-
лични	дисциплини	със	141	
медала	за	разпределение.	
Очакват	се	около	1600	ат-
лети	от	47	европейски	фе-
дерации.
	 За	 първи	 път	 в	 исто-
рията,	 освен	 за	 медали,	
атлетите	ще	се	състезават	
и	 за	 сериозни	 парични	
премии	на	обща	стойност	
половин	 милион	 евро	 –	

разкри	 в	 края	 на	 януари	
Карамаринов.	“Всеки	най-
добър	атлет	в	съответната	
група	получава	премия	от	
50	000	евро.	Общо	10	па-
рични	 премии	 по	 50	 000	
евро	или	общият	награден	
фонд	 е	 половин	 милион	
евро.		
	 Най-добрите	 евро-
пейски	 атлети	 ще	 бъдат	
посланици	 на	 Европей-
ското	 първенство	 и	 ще	
промотират	 Рим,	 което	
е	 също	 много	 важно	 за	
публиката,	защото	за	нас	
е	важно	да	имаме	много	
телевизионни	зрители,	за	
нас	 е	 важно	 да	 имаме	
пълен	стадион.	Стадионът	
в	Рим	е	наистина,	Олим-
пийският	 стадион,	 това	 е	
предизвикателство”	 -	 из-
рази	 позицията	 на	 Евро-
пейската	лекоатлетическа	
централа	Добромир	Кара-
маринов.

Карамариíов в Рим - презеíтира Европейñкото
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- Кои бяха най-за-
помнящите се събития в 
Музея на хумора и сати-
рата през 2023 година?

-	Въпрос	с	много	отго-
вори	–	и	все	верни	...	

През	 изминалата	 2023	
г.	 на	 съгражданите	 ни	 и	
на	 гостите	 на	 Габрово	
предложихме	 69	 събития	
и	19	изложби.	ще	си	раз-
реша	да	дам	оценка	–	за	
мен	 това	 е	 добър	 резул-
тат,	 но	 все	 пак	 (говорим	
за	 културна	 институция)	
по-същественото:	 при	
високо	 качество	 на	 ху-
дожествения	 продукт.	 И	
припомням	–	през	втората	
половина	на	годината	3–я	
ни	 етаж	 беше	 в	 ремонт	
–	едно	също	важно	и	за-
помняща	се	дейност“.

Някои	 събития	ще	 ос-
танат	 паметни	 с	 многото	
гости,	които	посрещнахме	
–	 като	 51-годишния	 „Рож-
ден	 ден“	 на	 Музея	 на	 1	
април	 и	 Отворените	 вра-
ти	 на	 Центъра	 Кристо	 и	
Жан-Клод.

Други	 са	 част	 от	 тра-
дицията	 –	 като	 есенния	
Карикатурен	 салон	 с	
неговите	 3	 изложби:	 48.	
Национална	 изложба	 на	
карикатурата	 и	 самосто-
ятелните	 изложби	 на	 ка-
рикатуристите	Марио	Ива-
нов	 и	 Сергей	 Елкин;	 32	
автори	 и	 близо	 200	 твор-
би	 и	 Петото	 издание	 на	
Gabrovo	Game	Jam.

Предложихме	 леки	
провокации:	 като	 излож-
бата	 „Имало	 едно	 време	
в	България“	на	Станислав	
Беловски	 и	 скулптурни-
те	интервенции	в	близост	
до	 Музея	 –	 последни-
те	 създадени	 в	 модула	
„Резиденция	 за	 баланс“,	
осъществен	 от	 Музея	 в	
партньорство	 с	 Община	
Габрово	 по	 проект	 „Фе-
стивалНО	в	квартала“.

Моите	лични	фаворити	
са	 изложбата	 „Ерата	 на	
мемето“	 (колегите	 рабо-

тят	 за	 превръщането	 й	 в	
пътуваща)	и	изложбата	на	
победителите	 в	 междуна-
роден	 конкурс	 по	 типо-
графия.

Организирахме	 и	 по-
срещнахме	 филмови	 про-
жекции,	 представяния	 на	
книги,	 лекции,	 посветени	
на	 карикатурата,	 тво-
рилнички	 за	 най-малки-
те,	 дискусии	 и	 тематични	
срещи	 с	 бизнес,	 образо-
вание,	 творци,	 тиймбил-
динги,	 менторски	 програ-
ми	и	пр.,	и	пр.

Колко са били посе-
тителите на музея през 
2023 година?

-	 За	 почитателите	 на	
статистиката	 -	 има	 ръст	
на	 посетителите	 през	
2023:	 50	 804	 (с	 над	 13%	
повече	 от	 предходната	
година),	 сред	 които	 най-
голям	 е	 делът	 на	 деца	 и	
учащи	(22	389).	Най-много	
са	 гостите	 ни	 от	 София,	
Варна,	 Бургас,	 Пловдив	
и	Русе.	Музеят	е	посетен	
и	 от	 1147	 чужденци	 от	
58	 държави,	 включител-
но	 граждани	 на	 далечни	
и	 екзотични	 страни	 като	
Китай,	 Япония,	 Сингапур,	
Мексико,	 Нова	 Зеландия	
и	 Колумбия.	 Най-голям	 е	
броят	 на	 посетителите	 от	
Тайван,	Украйна,	Румъния,	
Германия	и	Русия.	И	още	
един	 значим	 показател	 –	
собствените	 ни	 приходи	
са	 26,64%	 от	 бюджета	 на	
Музея,	 един	 резултат,	 с	
който	могат	 да	 се	 похва-
лят	 малко	 музеи	 и	 гале-
рии	в	страната.

- Разкажете за проек-
тите, по които работите?

-	Вярвам,	че	през	2023	
г.	Музеят	успя	да	изпълни	
важен	 етап	 от	 процеса	
на	 своето	 обновяване	 и	
модернизиране.	 Процес,	
който,	 с	 увеличаваща	
се	 скорост	 и	 мащаб,	 ще	
продължи	 през	 идващи-
те	 години	 на	 реализация	
на	 значими	 проекти	 –	 за	

сградата,	 за	 околните	
пространства,	 за	 разви-
тието	 на	музейното	 дело.	
И	 макар	 най-	 бързо	 да	
впечатлява	промяната	във	
външния	 вид	 (обновени-
те	 зали,	 фоайе	 и	 новата	
библиотека),	 нека	 да	 не	
забравяме,	 че	 напредъ-
кът	 е	 във	всички	аспекти	
–	 техника,	 оборудване	 и	
обзавеждане,	 софтуер	 за	
управление	и	представяне	
на	 колекциите,	 работа	 с	
публиките,	 интерпретация	
и	образование,	маркетинг	
на	 културния	 институт,	
обучение	 и	 подкрепа	 за	
повишаване	квалификаци-
ята	на	персонала.

Най-значимият	и	в	ре-
шаващата	 си	 фаза	 през	
2023	бе	проектът	„Адресът 
на сатирата – създаване 
на изложба от фонда на 
Музея „Дом на хумора 
и сатирата“ – Габрово и 
съпътстваща програма 
относно ролята и грани-
ците на сатирата и експо-
нирането є в реновирани 
пространства в Музея»,	
финансиран	 по	 Програма	
РА14	 „Културно	 предпри-
емачество,	 наследство	 и	
сътрудничество“,	чрез	ФМ	
на	ЕИП	2014	–	2021.

Ремонтиран	 е	 третият	
музеен	 етаж,	 доставени	
са	 техника	 и	 оборудване,	
мебели,	софтуер,	създаде-
на	 е	 временна	 изложба.	
С	 подкрепата	 на	 нашия	
партньор	 –	 Норвежкият 

университетски колеж за 
зелено развитие,	 съчета-
хме	 обучение	 с	 практи-
ческо	 прилагане	 на	 нови	
подходи	в	работата	с	пуб-
лики.	 Усвоихме	 знание	 и	
умения	 за	 подкрепа	 на	
художествените	 изяви	 на	
граждански	 общности,	
предоставяйки	 им	 въз-
можност,	 чрез	 „сътворя-
ването	 на	 изложби»,	 да	
изразят	 своите	 послания	
и	 разбирания	 за	 пробле-

мите	 на	 съвремието	 (т.н.	
„общностно	 куриране»).	
Така	 се	 роди	 изложбата	
“Хуморът	и	сатирата	през	
очите	на	габровци”,	създа-
дена	 съвместно	 с	 Клуба	
на	 инвалида	 в	 Габрово.	
Почти	4	месеца	продължи	
работата	 на	 представи-
телите	 на	 Клуба	 по	 из-
граждане	на	концепцията,	
подбор	 на	 произведения	
от	фонда	на	Музея,	обога-
тяване	 на	 „произведение-
то	 изложба“	 с	 поетични	
творби	 и	 музикални	 из-
пълнения.	 Едно	 вълнува-
що	 предизвикателство,	 в	
което	 бяхме	 заедно	 със	
сърцатите	ни	приятели	от	
Клуба	на	инвалида	 -	 спе-
циални	благодарности	към	
всички	тях.

Чрез	 проект	 „Създа-
ване на пространство, 
план и модел за дигита-
лизация на културни цен-
ности и архив“,	 финанси-
ран	 от	 Национален	 фонд	
„Култура“	по	Програма	за	
възстановяване	 и	 разви-
тие	 на	 държавни,	 регио-
нални	и	общински	култур-
ни	 институти,	 успяхме	 да	
адаптираме	 помещенията	
на	 бившата	 музейна	 биб-
лиотека	 в	 пространство	
за	дигитализация,	да	дос-
тавим	 техника,	 изучаваме	

опита	 на	 чуждестранни	
културни	институти	по	ди-
гитализация.

Без	 съмнение,	 памет-
но	 за	 музейния	 екип	 ще	
остане	 и	 силното	 начало	
на	проекта „Център	Крис-
то	 и	 Жан-Клод	 -	 нови-
ят	 съсед",	 подкрепен	 от	
Фондация	 „Америка	 за	
България".	 Начало,	 което	
беше	 и	 изпитание	 за	 го-
товността	и	посветеността	
на	 колегията	 да	 работи	
за	 значими	 обществени	
и	 културни	 каузи,	 да	 „съ-
гражда“	в	партньорство	с	
институции,	 организации	
и	творци.	

През	 изминалата	 го-
дина	Музеят	 бе	 партньор	
на	 6	 външни	 за	 институ-
цията	 проекта	 –	 и	 като	
домакин,	 и	 като	 органи-
зация	 и	 публичност.	Това	
сътрудничество	и	взаимно	
обогатяване	 ще	 продъл-
жи	 –	 с	 удоволствие	 ще	
подпомагаме	 различни,	 в	
т.ч.	 нестандартни	 изяви,	
и	 най-вече	 тези	 от	 тях,	
които	 интерпретират	 ак-
туални	 за	 обществото	 ни	
проблеми	 (понякога	 чрез	

инструментариума	 на	 ху-
мора	 и	 сатирата,	 а	 поня-
кога	–	съвсем	сериозно).

- Какво предстои в 
музея през 2024 година? 

-	 През	 април	 ще	 за-
вършим	 два	 важни	 про-
екта	–	т.н.	Норвежки	про-
ект	и	проекта,	фокусиран	
върху	 дигитализацията.	
Очакваме	 с	 нетърпение	
началото	на	изпълнението	
на	дейностите	по	устойчи-
вото	енергийно	обновява-
не	на	сградата	на	Музея.

Предстои	участието	ни	
като	 партньори	 в	 2	 ев-
ропейски	 проекта	 –	 про-
ект	 NUDGES,	 по	 приори-
тет	 Greener	MED,	 ИНТЕР-
РЕГ	VI-Б	Евро-Средиземно-
морски	басейн,	съвместно	
с	 РСО	 „Централна	 Стара	
планина“	-	Габрово	и	про-
ект	 AccesS,	 по	 програма	
Horizon	 Europe	 (HORIZON	
Innovation	Actions),	 заедно	
с	Община	Габрово.

Вярвам,	 че,	 като	 част	
от	 широка	 партньорска	
общност	 ще	 имаме	 шан-
са	 и	 предизвикателство-
то	 да	 работим	 по	 разви-
тието	 и	 изпълнението	 на	
концепцията	 „Брегове	 на	
съвремието	 –	 комплекс	
от	 мерки	 за	 създаване	
на	 зелена,	 иновативна	
и	 приобщаваща	 градска	

среда	 в	 Габрово	 и	 Плов-
див“,	 където	 е	 заложено	
обновяване	 на	 Музея	 на	
хумора	 и	 сатирата	 –	 ин-
вестиции	 във	 фондохра-
нилищата,	възстановяване	
интериора	 на	 Вариетет-
ния	 театър,	 реставрация	
на	 стенописите,	 ново	фа-
садно	осветление,	кафене	
и	 допълнителни	 зони	 за	
отдих,	благоустрояване	на	
крайречната	зона	на	река	
Янтра	и	др.

И,	 естествено,	 подгот-
вяме	 редица	 вълнуващи	
изложби	 и	 събития	 през	
цялата	година.

- Карикатурата остава 
ли един от акцентите в 
дейността на музея?

-	 Да,	 карикатурата	
продължава	 да	 бъде	 ак-
цент	в	работата	на	музея.	
Известно	 е,	 че	 най-ма-
щабната	 ни	 колекция	 е	
тази	 на	 карикатурата,	 а	
най-познатата	на	публика-
та	 част	 от	 работата	 ни	 е	
сътрудничеството	 с	 кари-
катуристите.	

Все	пак,	от	самото	си	
създаване	 Музеят	 е	 без-
спорен	 и	 значим	 популя-

ризатор	 на	 съвременното	
хумористично	и	сатирично	
творчество,	 дом	 и	 прос-
транство	за	неговите	про-
яви	 в	 областта	 на	 изоб-
разителното	 изкуство,	
литературата,	 фолклора,	
киното	 и	 театъра.Така	 че	
други	 изяви	 на	 хуморис-
тичното	 във	 всичките	 му	
проявления	 са	 добре	 до-
шли	и	ще	се	случват.	

- Ще продължи би 
инициативата за органи-
зиране на детски ателие-
та с различни дейности?

-	 Разбира	 се,	 те	 се	
посрещат	 с	 голям	 инте-
рес	-	последно	в	коледни-
те	 дни	 деца	 (и	 родители)	
сътворяваха	 и	 се	 заба-
вляваха.	През	настоящата	
година	 по	 проект	 „Адре-
сът	 на	 сатирата“	 разра-
ботваме	 нови	 образова-
телни	 програми	 за	 раз-
лични	възрастови	групи.	А	
за	 младежите	 подготвяме	
обучителни	 занимания	 по	
дигитализиране	на	произ-
ведения	 на	 изкуството	 и	
надпревара	по	 създаване	
на	 собствени	 дигитални	
изложби	 с	 произведения	
от	колекцията	ни.

- Предвиждат ли се 
инициативи съвместно с 
Центъра за съвременно 
изкуство „Кристо и Жан 

Клод“?
-	В	рамките	на	проек-

та	„Център	Кристо	и	Жан-
Клод	-	Новият	съсед“	този	
месец	 започва	 Училище	
за	 куратори.	 То	 предла-
га	възможност	за	тренинг	
и	 практическа	 работа	 в	
екип	 с	 водещи	 куратори	
върху	 конкретни	 излож-
бени	 проекти	 (два	 от	 тях	
за	 Музея	 на	 хумора	 и	
сатирата),	 като	 едновре-
менно	 с	 това	 подкрепя	
участниците	 с	 теоретична	
рамка,	включваща	ключо-
ви	идеи	и	теми	от	съвре-
менната	философия	и	кул-
тура,	кураторска	практика	
и	 история	 на	 изложбите,	
поднесени	 по	 достъпен	
начин.	 ще	 се	 проведе	 в	
периода	23	февруари	–	14	
юли	 2024,	 като	 първата	
среща	 на	 23	 –	 25	 февру-
ари	 и	 представянето	 на	
концепциите	през	юли	ще	
се	случи	тук.		

Г-жа	Доровска	 и	 този	
път	 е	 усетила	 „пулса	 на	
времето“	 –	 получени	 са	
102	 кандидатури	 и	 в	 мо-
мента	протича	селекцията	
на	участниците.

Нела Рачевиц, вр. и. д. директор на Музея на хумора и сатирата

Карикатурата проäължава äа 
áъäе акцеíт в раáотата íа музея

ЖенИна денЧева

Кои бяха най-запомнящите се събития в Музея на хумора 
и сатирата през изминалата година, за проектите, по-кои-
то работи музея, за предстоящите събития и инициативи 
през 2024 година, за съвместните инициативи с Центъра 
за съвременно изкуство „Кристо и Жан Клод“ разказва Нела 
Рачевиц, вр. и. длъжността Директор на Музея на хумора и 
сатирата.

 1 април 2023 г., Музей на хумора и сатирата. Габровци се редиха на опашка пред стативите на карикатуристите Ивайло 
Цветков, Ирина Китанова и Валентин Георгиев, които рисуваха през целия ден шаржове на живо. При това безплатно.

 Изложба "Имало едно време в България/Once upon a time in Bulgaria" на Станислав Беловски. (Снимки: Росина Пенчева)
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	 „През	 здравеопазва-
нето	 минава	 огромен	 фи-
нансов	ресурс,	икономиче-
ските	интереси	надделяват	
над	 социалните	 и	 упра-
вленски	интереси.	Виждам	
как	 една	 част	 от	 нещата,	
които	трябва	да	се	случат,	
не	могат	да	се	случат,	тъй	
като	 има	 много	 заинтере-
совани	страни“.	Това	заяви	
пред	Bulgaria	ON	AIR	депу-
татът	 от	 ПП-ДБ	 д-р	 Алек-
сандър	Симидчиев,	пулмо-
лог	и	зам.-председател	на	
парламентарната	 Комисия	
по	здравеопазването.
	 По	 думите	 му	 не	 тол-
кова	 парите	 са	 проблем	
на	здравеопазването,	кол-
кото	 организацията.	 Депу-
татът	 направи	 сравнение	
с	 въздушния	 транспорт.	
„Авиотранспортът	 е	 най-

безопасният	транспорт,	не	
защото	 е	 най-малко	 опа-
сен,	 а	 защото	 се	 спазват	
едни	правила.	Това	трябва	
да	 стане	 и	 в	 здравеопаз-
ването	 –	 да	 има	 стандар-
ти,	 които	 да	 се	 спазват“,	
подчерта	той.
	 Д-р	 Симидчиев	 спо-
дели,	 че	 ако	 той	 трябва	
да	 определи	 общата	 цел	
за	 системата,	 то	 това	 ще	
бъде	 първо	 спазването	
на	 принципа	 „Primum	 non	
nocere“.	„В	авиацията	те	са	
се	 фокусирали	 върху	 без-
опасността	 и	 я	 постигат.	
Да,	аз	съм	лекар,	но	съм	и	
пациент,	и	гражданин,	раз-
бира	 се.	 Затова	 казвам,	
че	това,	върху	което	тряб-
ва	 да	 се	 фокусираме	 в	
здравеопазването,	 е	 без-
опасността“,	продължи	със	

сравнението	той.
	 Депутатът	 при-
зна,	че	е	получавал	
покана	 да	 стане	
здравен	 министър,	
но	 не	 е	 приел,	 за-
щото	 смята,	 че	 ще	
бъде	 по-полезен,	
ако	участва	по	друг	
начин	 в	 здравна-
та	 политика	 и	 се	
посвети	 на	 форми-
рането	 на	 цялост-
ната	стратегия.	„Не	
съм	влязъл	в	поли-
тиката	 за	 постове,	
аз	 съм	 влязъл,	 за	
да	 свършим	 малко	
работа,	 тя	 трябва	
да	 се	 свърши	 сис-
тематично,	 с	 ясна	
визия	 къде	 отива-
ме.	 Ако	 постоянно	
мислим	за	това	кой	

е	човекът,	няма	да	решим	
проблемите.	 Проблемите	
се	 решават	 не	 от	 човека,	
а	 от	 системата“,	 подчерта	
д-р	Симидчиев.
	 Той	 се	 спря	 и	 на	 те-
мата	 за	 конкурсите	 за	
директори	 на	 държавни-
те	 болници	 и	 споровете	
около	 тях.	 „В	 основата	
стоят	 по-добрите	 заплати.	
Голяма	 част	 от	 лекарите	
получават	таван	на	възна-
гражденията	 и	 ако	 искат	
да	получават	повече,	един	
от	начините	е	да	влязат	в	
управлението	 на	 болници-
те,	нищо	че	не	са	учили	за	
мениджъри.	А	ставането	на	
мениджър	изисква	полити-
ческа	 подкрепа“,	 коменти-
ра	д-р	Симидчиев.
	 Той	подчерта	виждане-
то	си,	че	системата	ни	все	

още	 функционира	 не	 като	
„здравеопазване“,	 а	 като	
„болелечение“	 и	 е	 важно	
тази	парадигма	да	се	пре-
обърне.
	 Депутатът	 сподели	 и	
впечатленията	си	от	здра-
веопазването	 в	 други	
страни,	 където	 например	
профилактиката	 и	 превен-
цията	 са	 извадени	 от	 об-
сега	на	дейност	на	здрав-
ното	 министерство	 и	 са	
прехвърлени	на	общините.
	 Той	 коментира	 и	 про-
блемите	 със	 специализа-
циите	 на	 лекарите.	 „Няма	
свободни	 места	 за	 спе-
циализантите	 за	 обща	
медицина,	 вече	 3	 години	
се	 вдигат	 ресурсите	 там	
и	 хората	 видяха,	 че	 има	
смисъл	 да	 специализират.	
Това	 ще	 се	 усети	 обаче	

след	 4-5	 години.	 Бавно	
се	 случват	 някои	 неща	 в	
здравеопазването,	 кога-
то	 има	 систематизирано	
отношение,	 еднократните	
действия	 не	 дават	 резул-
тат,	трябва	да	имаме	стра-
тегия“,	категоричен	бе	той.
	 Депутатът	 призова	 за	
повече	 ресурси	 за	 про-
филактика	 и	 по-добра	 ин-
формираност	на	хората	за	
предимствата	 на	 профи-
лактични	прегледи.	„Важна	
стъпка	 е	 извеждането	 на	
някои	 дейности	 в	 извън-
болничната	 помощ,	 спе-
циализираните	 образни	
изследвания.	 По-добрата	
диагностика	 е	 по-ранната	
диагностика,	да	не	се	сти-
га	 до	 тежки	интервенции“,	
припомни	д-р	Симидчиев.

източник: здраве.нет

	 Стотици	 южнокорей-
ски	 лекари	 протестираха	
в	 столицата	 Сеул	 и	 други	
градове	срещу	намерение-
то	 на	 правителството	 да	
увеличи	броя	на	студенти-
те	 по	 медицина,	 предаде	
Assotiated	 Press.	 Лекарски	
сдружения	 публично	 зая-
вяват,	че	правителственият	
план	за	увеличаване	броя	
на	студентите	по	медицина	
с	 2000	 от	 2025	 г.	 е	 непри-
емлив	и	този	скок	е	твър-
де	рязък.	Те	искат	вместо	
това	 да	 се	 използват	 на-
личните	ресурси,	за	се	по-
вишат	таксите	за	медицин-
ските	услуги,	които	според	

тях	са	твърде	ниски.
	 Властите	 в	 Южна	 Ко-
рея	 са	 категорични,	 че	
страната	 се	 нуждае	 от	
повече	 лекари.	 Реалната	
картина	показва,	че	броят	
на	лекарите	в	 тази	азиат-
ска	 държава	 е	 сред	 най-
ниските	 спрямо	 размера	
на	 населението	 в	 разви-
тите	 страни,	 въпреки	 на-
растващото	 търсене	 на	
медицински	услуги	поради	
бързо	 застаряващото	 на-
селение.
	 Южна	 Корея	 също	
така	 има	 едно	 от	 най-ни-
ските	нива	на	раждаемост	
в	света	и	се	бори	с	недос-

тиг	на	лекари	в	някои	клю-
чови	 специалности	 като	
акушерство	 и	 гинекология	
и	 педиатрия.	 Дефицитът	 е	
силно	осезаем	и	в	селски-
те	 райони,	 както	 и	 извън	
столицата.
	 Засега	 определената	
квота	за	студенти	по	меди-
цина	в	Южна	Корея	възли-
за	 на	 3058	 и	 тази	 бройка	
се	запазва	същата	от	2006	
г.	насам.	Медиите	в	Южна	
Корея	 също	 са	 скептични	
за	изхода	от	ситуацията	и	
смятат,	 че	 протестите	 на	
лекарите	няма	да	срещнат	
широка	 обществена	 под-
крепа.

	 За	 да	 запази	 здравео-
пазването	близо	до	хората,	
Община	Нови	 пазар	 е	 ре-
шила	да	привлича	здравни	
кадри,	като	отпуска	годиш-
ни	 стипендии	 на	 студенти	
по	 медицина.	 Лечебното	
заведение	 в	 Нови	 пазар	
е	част	от	шуменската	бол-
ница.	 	 Недостигът	 на	 спе-
циалисти,	 който	 се	 усеща,	
е	накарал	кметското	ръко-
водство	да	помисли	как	да	
върне	 студентите	 обратно	
по	 родните	 места	 или	 да	
привлече	 външни	 кадри.	
Средствата	 са	 заложени	
в	 новия	 бюджет	 на	 общи-
ната	 и	 вече	 е	 гласуван.	

Зам.-кметът	 по	 хуманитар-
на	политика	Аян	Мехмедов	
е	 сред	 инициаторите	 да	
се	 стимулират	 студенти,	
а	 пред	 Радио	 Шумен	 той	
разказа	какъв	е	интересът	
на	младите	хора.
	 „За	 „Медицина“	 сме	
предвидили	 трима	 студен-
ти,	 а	 за	 „Здравни	 грижи“	

имаме	 за	 медицински	
сестри,	 лекарски	 асис-
тенти	 и	 рехабилитато-
ри.	 Стипендията	 ще	 е	
на	 стойност	 4000	 лв.	
за	 всяка	 учебна	 годи-
на,	 това	 са	 28	 000	 лв.	
на	 година,	 заложени	 в	
бюджета“,	 разказа	 Аян	
Мехмедов	и	изрази	на-

дежда	да	има	интерес	към	
програмата.
	 От	 думите	 му	 става	
ясно,	че	за	да	получат	сти-
пендия,	желаещите	трябва	
да	 имат	 успех	 над	 4.00,	
както	 и	 да	 подпишат	 до-
говор,	 според	 който	 след	
успешното	 завършване	 се	

задължават	да	работят	из-
вестно	 време	 на	 терито-
рията	на	общината.
	 „Самият	 недостиг	 не	
е	 само	 в	 нашата	 общи-
на,	а	на	национално	ниво.	
Има	трайно	намаляване	на	
лекарите,	 на	 медицински-
те	 сестри,	 на	 лекарските	
асистенти,	пък	това	от	своя	
страна	води	до	влошаване	
на	достъпа	до	медицинска	
грижа	 като	 цяло	 в	 Бълга-
рия“,	 коментира	 зам.-кме-
тът	 и	 допълва:	 „За	 една	
община	 е	 важно	 да	 има	
болница,	 а	 за	 няколко	 об-
щини	 болницата	 в	 Нови	
пазар	е	единствена“.

здраве.нет
Невена Попова

	 Проф.	 Снежина	 Васи-
лева	е	дерматолог	в	Кли-
никата	 по	 кожни	 и	 вене-
рически	болести	в	УМБАЛ	
„Александровска“	 и	 член	
на	ръководството	на	Бъл-
гарското	 дерматологично	
дружество,	 на	 борда	 на	
Европейската	 академия	
по	 дерматология	 и	 вене-
рология	(ЕАДВ),	на	Работ-
ната	група	по	Автоимунни	
булозни	 дерматози	 към	
ЕАДВ	и	на	борда	на	Ин-
тернационалната	 акаде-
мия	 по	 козметична	 дер-
матология.	Професор	към	
Университетската	катедра	
по	 дерматология	 и	 вене-
рология	 на	 Медицински	
факултет	в	МУ-София.
	 Научните	интереси	на	
проф.	 Василева	 са	 фо-
кусирани	 в	 няколко	 те-
матични	 области	 на	 съ-
временната	 дерматоло-
гия	-	автоимунни	булозни	
дерматози;	съединително-
тъканни	 заболявания,	
лекарствено	 индуцирани	
дерматози,	 псориазис,	
атопичен	дерматит	и	дру-
ги	 инфламаторни	 дерма-
този,	акне	и	розацея,	ин-
фекциозни	дерматози.
	 Разговаряме	 с	 нея	 за	
новостите	в	лечението	на	
псориазиса	и	някои	редки	
форми	 на	 заболяването	
като	генералазирания	пус-
тулозен	псориазис	(ГПП).					
 - Проф. Василева, как 
през годините се проме-
ни схващането за псори-
азиса?
	 -	Разбирането	на	псо-
риазиса	 единствено	 като	
кожно	 заболяване	 вече	
е	 история.	 През	 60-те	 и	
70-те	 години	 на	 миналия	
век,	едно	не	чак	толкова	
отдалечено	 време,	 тази	
теза	 бе	 застъпена	 и	 в	
преподаването	на	студен-
ти	и	специализанти.
	 В	 резултат	 на	 мно-
гобройни	 проучвания	 и	
натрупани	нови	знания	за	
механизмите	 на	 възник-
ване	 на	 псориазиса,	 се	
оформи	 друго	 разбиране	
за	 етиологията	 и	 пато-

генезата	 на	 заболяване-
то.	То	вече	се	възприема	
като	 възпалително	 сис-
темно	 заболяване,	 което	
се	 проявява	 в	 различни	
форми	 и	 е	 съпътствано	
от	 сериозен	 коморбиди-
тет	–	артериална	хиперто-
ния,	 метаболен	 синдром,	
затлъстяване,	 склонност	
към	 развитие	 на	 диабет,	
артрит,	 повишен	 риск	 от	
сърдечно-съдови	 заболя-
вания.
 - Ето защо ние, дер-
матолозите обичаме да 
казваме, че не е добре да 
плашим пациентите, но 
е редно да ги информи-
раме за това. Също така 
даваме съвет да отслаб-
нат, защото натрупаната 
мастна тъкан е източник 
на проинфламаторни ци-
токини - фактор за поя-
вата на възпаление, кое-
то е особено нежелател-
но за хората с псориазис.
	 -	 До	 неотдавна	 се	
смяташе	 също	 така,	 че	
псориазисът	 е	 несърбя-
ща	дерматоза.	Оказва	се	
обаче,	 че	 това	 не	 вярно	
и	 значителен	 процент	 от	
боледуващите	 имат	 сър-
беж,	 който	 е	 мъчителен	
зя	 тях	и	влияе	много	се-
риозно	на	тяхното	качест-
во	на	живот.
 - Кои са най-обна-
деждаващите открития 
за лечението му?
	 -	 Най-общо	 казано	
имунологичните	 изследва-
ния	 хвърлиха	 нова	 свет-
лина	 върху	 механизмите	
на	 болестния	 процес	 и	
неговата	 еволюция.	 За	
псориазиса	са	характерни	
хиперпролиферацията	 и	
хиподиференциацията	 на	
кератиноцитите.	 Това	 оз-
начава,	че	когато	се	раз-
множават,	кератиноцитите	
започват	 да	 се	 диферен-
цират	 и	 да	 мигрират	 към	
горните	 слоеве	 на	 епи-
дермиса,	 където	 узряват.	
Когато	стигнат	до	повърх-
ността	на	кожата,	те	вече	
са	 изпълнени	 с	 роговата	
материя	 кератин	 и	 малко	
по	малко	отпадат.
	 Този	 процес	 на	 обно-
вяване	 на	 кожата	 нор-
мално	 продължава	 около	

4	седмици,	при	псориазис	
обаче	 той	 е	 скъсен	 до	 7	
пъти.	За	това	кратко	вре-
ме	кератиноцитите	не	мо-
гат	 да	 се	 диференцират	
достатъчно,	 отпадат	 мно-
го	 бързо	 и	 се	 излющват.	
Този	процес	се	дължи	на	
имунни	механизми,	в	кои-
то	участват	много	патоге-
нетични	 вериги,	 които	 се	
проучват	и	изясняват.
	 Най-общо	казано	зна-
ем,	че	има	нарушение	на	
лимфоцитния	баланс	и	на	
цитокиновата	 каскада,	
която	 поддържа	 възпале-
нието	на	кожата.
	 Два	 цитокина	 имат	
важна	 роля	 при	 иниции-
рането	 и	 поддържането	
на	 псориатичното	 възпа-
ление	 –	 TNF-alpha	 и	 IL-
23.	 Най-важната	 функция	
на	 IL-23	 е	 да	 стимулира	
Th17	 клетките.	 Има	 дока-
зателства,	 че	 нарушеното	
IL-23	 сигнализиране	 или	
повишената	му	продукция	
може	 да	 доведе	 до	 аб-
нормен	Th17	 отговор	 при	
псориазис.
	 При	някои	видове	би-
ологични	 терапии	 след	
започване	 на	 лечението	
намаляват	епидермалната	
хиперплазия	 и	 Т-клетъч-
ните	 инфилтрати	 от	 Th1,	
Th17	 и	 Th22	 лимфоцити,	

което	 показва,	 че	 псо-
риатичното	 възпаление	 е	
причинено	 от	 неконтро-
лирана	активация	именно	
на	тези	клетки
 - При кои видове 
псориазис е постигнат 
най-осезаем терапевти-
чен напредък?
	 Прогрес	 има	 при	
всички	типове	псориазис.	
Десетилетия	 наред	 тера-
пията	 на	 заболяването	
беше	 основно	 локална	 -	
имаше	за	цел	да	потисне	
хиперпролиферацията	 на	
епидермиса	 и	 възпали-
телните	 процеси	 в	 кожа-
та.	 Използвахме	 излющ-
ващите	 свойства	 на	 са-
лициловата	 киселина	 и	
уреята	 наред	 с	 приложе-
нието	 на	 катрани,	 корти-
костероиди,	както	и	рети-
ноиди	и	цитостатици	през	
устата,	 за	 да	 се	 спре	
бързото	 размножаване	 и	
преминаване	 на	 клетките	
от	базалния	слой	на	епи-
дермиса	 към	 повърхност-
ния	рогов	слой.
	 Сега	 терапевтичната	
парадигма	 е	 различна	
–	 говорим	 за	 „терапия	
отвътре	 навън“.	Това	 ста-
на	 възможно	 с	 новите	
биологични	 терапии,	 кои-
то	 влияят	 на	 нивото	 на	
имунната	 патогенетична	

верига	на	болестта.
	 Новите	терапии	са	по-
щадящи,	защото	задачата	
им	 е	 да	 блокират	 даден	
интерлевкин	 или	 рецеп-
тор	 за	 този	 интерлевкин	
и	 да	 прекъснат	 възпали-
телната	 верига,	 но	 без	
да	 повлияват	 останалите	
имунологични	 функции	 в	
целия	организъм.
	 Всъщност,	биологични-
те	терапии	не	са	толкова	
нови	 и	 непознати	 у	 нас.	
В	дерматологичната	прак-
тика	 бяха	 въведени	 през	
2010	г.,	от	2013	г.	започна-
ха	 да	 се	 назначават	 по-
често.	 Първо	 въведохме	
TNF-алфа	 инхибиторите,	
след	това	и	други	видове,	
като	 интерлевкиновите	
инхибитори.	Те	се	понасят	
добре	 от	 пациентите	 и,	
което	е	много	важно,	по-
влияват	псориатичния	ар-
трит,	който	се	среща	при	
около	30%	от	засегнатите	
с	псориазис.
 - Какъв е подходът 
при пациенти с подлежа-
щи сериозни системни 
заболявания – сърдечно-
съдови, диабет, рак?
	 -	 Подходът	 включ-
ва	 внимателен	 анализ	
на	 клиничната	 картина	
и	 прилагане	 на	 лече-
ние,	 което	 е	 съобразено	

с	 останалите	 заболява-
ния.	Трябва	да	отбележа,	
че	 съчетанието	 на	 рак	
и	 псориазис	 се	 среща	
рядко,	 но	 трябва	 да	 се	
има	 предвид,	 че	 в	 някои	
случаи	 прилагането	 на	
биологична	терапия	може	
да	доведе	до	появата	на	
лимфом,	 по-рядко	 –	 на	
солидни	тумори.
	 Важна	 препоръка	 е	
болните	 да	 спазват	 под-
ходящ	 хранителен	 режим	
без	пикантни	храни,	алко-
хол	и	тютюнопушене.
 - Кои са особености-
те на генерализирания 
пустулозен псориазис 
и в каква посока са съ-
средоточени усилията за 
намиране на средства за 
лечението му?
	 -	 Генерализираният	
пустулозен	 псориазис	
(ГПП)	 е	 рядко	 срещана	
форма	 на	 псориазис,	
също	 както	 палмоплан-
тарната	пустулоза	и	акро-
дерматитът	 (акропусту-
лоза).	Това	 състояние	 се	
среща	 и	 при	 пациенти	 с	
плакатен	псориазис.
	 ГПП	има	тежко	проти-
чане	 и	 по	 отношение	 на	
терапията	 доскоро	 ние,	
дерматолозите	 бяхме	 с	
вързани	 ръце.	 Прилага-
хме	 кортикостероидно	
лечение,	 с	 ограничен	 ус-
пех.	Характерна	за	него	е	
появата	на	пустули,	които	
съдържат	гной,	но	без	да	
се	 изолират	 микроорга-
низми.	 Доказано	 е,	 че	 в	
основата	 на	 заболяване-
то	 е	 цитокинът	 интерлев-
кин-36	(IL-36).	IL-36α,	β,	и	γ 
са	агонисти	на	сигналния	
път	 и	 това	 води	 до	 въз-
никване	на	възпаление	и	
до	поява	на	ГПП.		
Интересно	 е,	 че	 при	 па-
циенти	 с	 псориазис	 със	
силно	повишена	възпали-
телна	 активност,	 напри-
мер	 след	 системно	 ле-
чение	 с	 кортикостероиди	
и	 тяхното	 прекратяване,	
непустулозният	 псори-
азис	 може	 да	 се	 развие	
и	трансформира	в	ГПП
	 През	 последните	 го-
дини	 бе	 създадена	 нова	
биологична	 терапия	 за	
ГПП	–	spezolimab.	Новата	

терапия	 е	 моноклонално	
антитяло,	което	се	свърза	
селективно	 с	 рецептора	
на	 IL-36	 и	 го	 блокира,	
в	 резултат	 на	 което	 се	
блокира	 и	 възпалителна-
та	 каскада.	 Това	 е	 пър-
вият	медикамент	в	света,	
регистриран	 за	 лечение	
на	това	заболяване.	Него-
вият	ефект	е	изключител-
но	 бърз,	 за	 часове	 след	
първата	апликация.	В	бук-
валния	смисъл	на	думата	
това	 може	 да	 спаси	 жи-
вот,	 защото,	 както	 казах	
ГПП	може	да	има	и	много	
тежко,	застрашаващо	жи-
вота	протичане.
	 В	момента	 текат	 про-
учвания,	 които	 имат	 за	
цел	 да	 установят	 дали	
новото	 лекарство	 може	
да	 постигне	 ефект	 и	 при	
друго	тежко	заболяване	–	
гнойния	хидраденит.
 И вместо финал, тъй 
като сме в зимния се-
зон, какви препоръки 
бихте дали на хората с 
псориазис за използва-
не на кремове за лице 
и тяло, в това число и 
слънцезащитни?
	 -	 Докато	 лятото	 е	 се-
зонът,	 в	 който	 хората	 с	
псориазис	се	чувстват	до-
бре	заради	ярката	слънче-
ва	светлина	с	изобилие	от	
УВ	лъчи,	зимният	сезон	и	
изобщо	 студените	месеци	
са	изпитание	за	тях	зара-
ди	 ниските	 температури,	
по-сухия	въздух	и	по-мал-
кото	 УВ	 лъчи.	 Ето	 защо	
препоръката	е	да	използ-
ват	повече	по-мазни	и	бо-
гати	на	съставки	кремове	
емолиенти.	 Важно	 за	 тях	
е	кремът	за	тяло	да	бъде	
с	 омекотяващ	 ефект,	 ов-
лажняването	 е	 на	 второ	
място.	 Псориазисът	 по-
рядко	 засяга	 кожата	 на	
лицето,	 но	 може	 да	 се	
появи	 в	 окосмената	 част	
на	главата	–	скалпа,	и	на	
границата	 между	 окосме-
ната	и	неокосмената	част	
–	т.нар.	псориатична	коро-
на.	В	тези	случаи	също	се	
препоръчват	омекотяващи	
и	 хидратиращи	 кремове	
и	 шампоани,	 и,	 разбира	
се	 поддържане	 на	 добра	
хигиена.

Проф. Ваñилева: Терапевтичíата параäиãма при пñориазиñа 
вече е различíа - ãоворим за "терапия отвътре íавъí"

Билогичните терапии 
промениха много 
прогнозата и качеството 
на живот на пациентите 
с тази тежка дерматоза

Д-р Симиäчиев:В зäравеопазваíето икоíомичеñките иíтереñи íаääеляват íаä ñоциалíите

Стипеíäии за áъäещи меäици äава Оáщиíа Нови пазар Лекарите в Южíа Корея протеñтират ñрещу 
увеличаваíе áроя íа ñтуäеíтите по меäициíа
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ХРИСТИЯНИ

ПРАВОСЛАВЕН КАЛЕНДАР 
22 – 29 февруари  

  
22 ч Намиране честните мощи на св. мчци 
в Евгения
23 п Св. свщмчк Поликарп, еп. Смирнен-
ски. Преп. Александър, първоначалник на 
обителта на незаспиващите
24 с * 1-во и 2-ро намиране честната гла-
ва на св. Йоан Кръстител (Тип. с. 225)
25 н † Неделя 16 след Неделя подир Въз-
движение – на Митаря и Фарисея. Св. Та-
расий, архиеп. Константинополски. Св. Ев-
гений. Гл.5, утр. ев. 5, ап. 2 Тим. 3:10-15 (с. 
299), ев. Лк 18:10-14 (с.158) (Тип. с. 414)
26 п * Св. Серафим Софийски Чудотво-
рец. Св. Порфирий, еп. Газки. Св. мчк Се-
вастиан
27 в Преп. Прокопий Декаполит, изповед-
ник
28 с Преп. Василий Изповедник. Св. мчца 
Кирана Солунска (Блажи се)
29 ч Преп. Йоан Касиан Римлянин

 Потребителите	 на	
Дома	за	пълнолетни	лица	
със	 сетивни	 нарушения	 в	
Хасково	събраха	895	лева	
за	 строителството	 на	
църквата	“Иван	Рилски”	в	
кв.	„Орфей“	в	града,	съоб-
щава	 сайтът	 haskovo.live.	
Инициативата	 е	 била	 на	
слепите	 хората	 от	 дома,	
които	 миналата	 седмица	
са	 поискали	 от	 местния	
свещеник	 отец	 Никола	
Николов	 кутия,	 в	 която	
всеки	да	даде	своята	ле-
пта	 за	 градежа	 на	 новия	
храм.
	 Отец	Никола	(на	сним-
ката	 вдясно),	 инициатор		
на	 строежа	 на	 храма,	
благодари	 за	 дарението	
и	 написа	 в	 профила	 си	
във	 фейсбук:	 “Нека	 Бог	
чуе	 молитвите	 ви	 и	 ви	
дарува	 най-ценния	 дар	 -	
здравето.		Искрено	ще	се	
моля	 за	 вас	 и	 близките	
ви.	 Свети	 Иван	 Рилски	

Чудотворец	да	моли	Бога	
за	вас!”.
	 Църквата	 „Св.	 Иван	
Рилски“	ще	бъде	най-голя-
мата	в	Хасково.	Строежът	
й	 е	 започнал	 през	 90-те	
години	 на	 миналия	 век,	

но	работата	по	изгражда-
нето	върви	бавно,	защото	
се	извършва	с	 добровол-
ни	 пожертвования.	 Огро-
мни	 усилия	 за	довършва-
нето	 на	 църквата	 полага	
о.	 Никола.	 Храмът	 вече	

е	издигнат	и	предстои	да	
се	 довърши	 покривната	
конструкция	и	куполът.
	 Свещеникът	 редов-
но	 отслужва	 водосвет	
в	 строящата	 се	 църква.	
„Молим	 се	 св.	Иван	Рил-

ски	 да	 ни	 даде	 сили	 да	
довършим	 това	 свято	
дело“,	каза	свещеника	на	
водосвета	в	деня	на	све-
тия	български	Чудотворец	
през	 октомври	 миналата	
година.	 Редовните	 водос-

вети	в	строящия	се	 храм	
не	 само	 дават	 възмож-
ност		на	вярващите	да		се	
молят	за	здравето	и	сили-
те	на	строителите	и	дари-
телите,	но	и	за	успешното	
довършване	 на	 църквата.	

Същевременно	 по	 този	
начин	 се	 насочва	 внима-
нието	 на	 обществеността	
към	 храма	 и	 необходи-
мостта	от	още	средства	и	
материали		за	него.		
	 През	 януари	 т.г.	 по	
сметката		на	храм	“Свети	
Иван	Рилски”	е	имало	151	
000	лева,	а	за	довършва-
нето	на	грубия	строеж	са	
необходими	още	1	милион	
лева.	В	началото	на	годи-
ната	в	социалните	мрежи	
о.	 Никола	 благодари	 на	
фирмите,	 които	 са	 осигу-
рили	 бетона	 и	 желязото	
за	 носещите	 колони	 на	
купола,	както	и	на	строи-
телите.	 Последните	 сред-
ства,	 събрани	 за	 храма,	
са	 от	 благотворителния	
базар	 в	 Областна	 адми-
нистрация	-	Хасково	и	от	
читалища,	училища	и	дет-
ски	 градини,	 които	 са	 се	
включили	 в	 благотвори-
телната	инициатива.

Слепи хора äариха ñреäñтва за изãражäаíе 
íа храма „Св. Иваí Рилñки" в Õаñково

	 Двама	 въоръжени	 на-
паднаха	католическа	църк-
ва	 в	 Истанбул	 миналия	
месец.	Турските	власти	са	
идентифицирали	 и	 задър-
жали	мъжа,	поръчал	напа-
дението	 в	 католическата	
църква	 "Санта	 Мария"	 в	
Истанбул	 на	 28	 януари,	
съобщава	 турският	 теле-
визионен	 канал	 А	 Хабер,	
позовавайки	 се	 на	 източ-
ници	от	Дирекцията	за	си-
гурността	в	Истанбул.
	 Нападението	бе	извър-
шено	по	време	на	служба	
в	 църквата.	 Двама	маски-
рани	 нападатели	 стреляха	
по	турския	гражданин	Тун-
джер	Мурат	Джихан,	който	
загина,	припомня	БТА.
	 Престъпниците	 успяха	

да	 избягат	 след	 нападе-
нието,	 a	 по-късно	 турска-
та	полиция	арестува	общо	
25	 души,	 заподозрени	 във	
връзка	със	стрелбата.
	 Самоличността	 на	 по-

ръчителя	е	била	установе-
на,	след	като	специалисти-
те	от	Дирекция	„Киберпре-
стъпност"	 през	 телефона	
на	 един	 от	 задържаните	
са	осъществили	достъп	до	

кореспонденцията	му.
	 Според	 А	 Хабер	 мъ-
жът,	 който	 дал	 заповедта	
за	 нападението,	 се	 казва	
Адам	Хамирзиев.	Той	е	бил	
арестуван	 веднага	 след	
установяване	 на	 самолич-
ността	му.
	 Турските	 власти	 от-
белязват,	 че	 три	 седмици	
преди	 атентата,	 двамата	
нападатели	 са	 пътували	
до	 окръг	 Кайсери	 в	 Цен-
трална	 Турция	 с	 превоз-
но	 средство,	 докарано	 в	
страната	 през	 ноември	
2023	 г.	от	Полша.	Човекът,	
докарал	 превозното	 сред-
ство,	напуснал	Турция	два	
дни	преди	нападението.
	 Посочва	 се	 също,	 че	
двамата	 нападатели	 са	

участвали	 в	 среща	 на	
джихадистката	 групиров-
ка	 „Ислямска	 държава"	 в	
Кайсери,	по	време	на	коя-
то	 са	 били	 обсъдени	 под-
робностите	за	планирания	
терористичен	акт.
	 През	 2013	 г.	Турция	бе	
една	 от	 първите	 държави,	
които	 включиха	 "Ислям-
ска	 държава"	 в	 списъка	
си	с	терористични	органи-
зации.	 Оттогава	 страната	
е	 била	 мишена	 на	 групи-
ровката	многократно,	като	
са	 извършени	 най-малко	
десет	 самоубийствени	 на-
падения,	 седем	 бомбени	
атаки	и	четири	въоръжени	
нападения,	 отнели	 живота	
на	 най-малко	 300	 души	 и	
ранили	стотици	други.

Ареñтуваха мъжа, поръчал атеíтата
в църквата „Саíта Мария" в Иñтаíáул

	 Със	 Света	 литургия,	
панихида	 за	 загиналите	
за	 освобождението	 на	
България	 и	 молебен	 за	
благоденствие	 на	 българ-
ския	 народ	 православ-
ната	 ни	 църква	 „Свети	
Седмочисленици“	 в	 Рим	
и	 околностите,	 ще	 от-
празнува	 националния	
ни	 празник	 Трети	 март.	
Това	съобщиха	от	Българ-
ската	 православна	 цър-
ковна	община	в	италиан-
ската	 столица	 на	 своя-
та		
	 Денят	 на	 освобож-
дението	 на	 България	 от	
османско	 иго	 през	 тази	
година	се	пада	в	неделя,	
когато	 църквата	 отбеляз-
ва	 и	 17	 Неделя	 подир	
Въздвижение	 -	 на	 Блуд-
ния	син.
	 Богослуженията	 ще	
бъдат	 извършени	 в	 храм	

„Санта	 Мария	 ин	 Монти-
чели“	в	Рим.
	 Божествената	 света	
литургия	 започва	 в	 10:00	
часа	 местно	 време.	 От	

11:00	 часа	 ще	 бъде	 от-
служена	 панихида	 за	 за-
гиналите	войни,	а	в	11:30	
часа	започва	молебен	за	
нашите	сънародници.

	„За	 Българска-
та	 православна	
църковна	община	
„Свети	 Седмочи-
сленици“	 в	 Рим	
и	 околностите,	 и	
мисиите	в	Анцио,	
Нетуно	 и	 Коле-
феро	 -	 молим	
всички	 българи	
от	 Рим	 и	 цяла	
Италия,	 поклон-
ници	и	благочес-
тиви	 християни,	
да	 споделят	 с	
нас	 молитвени-
те	 последования	
в	 този	 важен	 за	
църквата	 и	 оте-
чеството	 ни	 ден!	
Божието	 благо-
словение	и	Него-

вата	милост	да	бъдат	над	
всички	Вас“,	 написаха	от	
храма	в	социалната	мре-
жа.

Правоñлавíата íи църква в Рим ще отáележи 
Трети март ñъñ Света литурãия, паíихиäа за 
заãиíалите войíи и молеáеí за áълãарñкия íароä

Дíеñ преäñтавят íовата кíиãа íа 
Мария Димиева „Кокичета за Боã"                            
	 Представяне	 на	 новата	 книга	 на	
Мария	 Димиева	 "Кокичета	 за	 Бог"	
ще	се	състои	ДНЕС,	22	февруари,		от	
17.30	 часа	 в	 храм	 "Св.	Онуфрий,	Да-
маскин	и	всех	мучеников	Габровских".	
	 Събитието	 се	 организира	 със	 съ-
действието	на	Архиерейско	наместни-
чество	–	Габрово.	
	 В	него	ще	вземе	участие	Мъжкият	
хор	 при	 храм	 "Успение	 на	 Пресвета	
Богородица".	
	 "Кокичета	за	Бог"	е	втората	книга	
на	Мария	Димиева.	Тя	излиза	4	годи-
ни	след	отпечатването	на	сборника	с	
есета	 и	 миниатюри	 „Женско	 сърце",	
който	е	отличен	с	Априловска	награда	
за	ръкопис	през	2019	година.
	 Мария	 Димиева	 печели	 първи	
места	 на	 национални	 конкурси,	 обя-
вени	 от	 РБ	 „Априлов	 –	 Палаузов"	
Габрово,	 издателство	 „Просвета"	 и	
ИК	 „Анубис".	 Есето	 є	 „Човечността	 –	
кръстопът	 и	 съдба"	 получава	 втора	
награда	 от	 Международния	 литера-
турен	 конкурс	 „Изящното	 перо	 2021",	
организиран	от	Салона	 за	 българска	
култура	и	духовност	в	Чикаго	и	пред-
назначен	за	българите	в	цял	свят.
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	 	 	 	Повод	 за	 тези	 също	
любителски	 бележки	 са	
огласените	неотдавна	ар-
хеологически	 разкопки	
край	 Кърджали	 и	 крила-
тата	 новинарска	 илюзия,	
че	 бил	 открит	 гробът	 на	
Патриарх	 Евтимий.	 Пре-
ди	четвърт	век	друг	един	
монашески	 гроб	 -	 в	 Ба-
чковския	манастир,	поро-
ди	 подобна	 самоизмама.	
Напразно!	 Гробът	 на	Па-
триарх	Евтимий	изглежда	
трябва	да	се	търси	друга-
де	-	в	землището	на	изго-
реното	 през	 1913	 година	
и	 изоставено	 от	 бълга-
рите	 след	 1924	 година	
село	 Манастир,	 Гюмюр-
джинска	 околия,	 днес	 в	
държавните	 граници	 на	
Гърция.

ЗАЩО ТАМ?
	 Защото	 именно	 от-
там	 идва	 народна	 памет	
за	 Патриарх	 Евтимий.	
Тя	 е	 записана	 в	 истори-
коетнографските	 тетрад-
ки	 на	 Илко	 Димитров,	
буден	 тракиец,	 човек	 с	
възрожденско	 съзнание,	
който	 живя	 деветдесет	
години	 и	 завърши	 пътя	
си	 в	 Кърджали.	 Двата	
негови	тома	в	машинопи-
сен	 препис	 "История	 на	
село	 Манастир"	 навярно	
не	 са	 изчезнали,	 но	 се	
изгубиха	от	очите	на	из-
следователите.	 Потънаха	
в	 нечия	 частна	 архива	
манастирските	песни,	съ-
бирани	 от	 него	 и	 съпру-
гата	му	Мара	Михайлова.	
Аз	 познавам	 споменати-
те	 трудове,	 тъй	като	съм	
роднина	 на	 Илко	 Дими-
тров	и	той	ме	е	допускал	
до	 книжата	 си.	 Приживе	
твърденията	 му	 за	 Па-
триарх	 Евтимий	 бяха	 по-
срещани	 с	 високомерие	
от	 учени,	 не	 направили	
усилие	 да	 проникнат	 в	
устойчивите	 на	 забрава	
и	отрицание	сведения	от	
Манастир.	Те	са	съхране-
ни	 дори	 на	 чужда	 земя	
и	през	седем	 -	осем	по-
коления.	 При	 едно	 посе-
щение	 в	 български	 села	
край	 Одеса	 попаднах	
на	 хора	 с	 манастирски	
корен.	 Чрез	 тях	 сверих	
топонимията	 на	 старото	
село	и	намерих	потвърж-
дение	за	съществуването	
на	две	необичайно	назо-
вани	местности	-	 "Влади-
кув	 гроб"и	 "Търновските	
лозя".	 В	 днешна	 Бълга-
рия	бежанците	манастир-
ци	 са	 избрали	 за	 мес-
тожителство	 три	 селища	
-	 Крумовград,	 Созопол	
и	 Голям	 Манастир.	 Кру-
мовград	 е	 предпочетен	
заради	 близостта	 и	 жи-
вата	 още	 вяра,	 че	 ня-
кой	 ден	 ще	 се	 завърнат	
при	 родното	 пепелище,	
както	 стана	 през	 1941	 -	
1944	 година.	 Изборът	 на	
Созопол	 е	 своеобразно	
доказателство,	 че	 Бело-
морска	Тракия	 -	 това	 бе	
всъщност	 Средиземно-
морска	 България,	 отнета	
ни	 с	 Ньойския	 договор;	
че	 средиземноморският	
тип	 живот	 се	 е	 бил	 ута-
ложил	 в	 душевността	 на	
манастирци,	 та	 Созопол	

е	 бил	 приет	 за	 убежище	
и	по	такава	една	трудно-
обяснима	 причина.	 Тази	
тема	 е	 много	 интересна,	
за	 нея	 друг	 път.	 Особе-
но	 внимание	 заслужава	
като	ново	заселище	село	
Голям	манастир.	То	е	раз-
положено	 в	 източните	
поли	 на	 Манастирските	
възвишения	 западно	 от	
Тунджа	 и	южно	 от	 сред-
новековния	 отбраните-
лен	 ров	 Еркесията,	 не-
далече	 от	 Тополовград.	
По	 предания	 в	 околно-
стите	 му	 е	 имало	 пет	
църкви!	 На	 върха	 "Гра-
дището"	 историкът	 проф.	
Васил	 Златарски	 търси	
средновековната	крепост	
"Милеона",	 бранила	 пътя	
Ямбол	 -	 Одрин.	 Същият	
учен	 допуска,	 че	 един	
от	хълмовете,	наричан	от	
живелите	 тук	до	 1924	 го-
дина	гърци	 "Черни	хълм",	
е	 свързан	 със	 самопро-
възгласилия	 се	 за	 им-
ператор	 Алексий	 Врана.	
По	 -	 интересното	 е,	 че	
скалните	монашески	оби-
тели	се	притурят	към	жи-
вотописа	на	прочутия	от-
шелник,	мистик	и	исихаст	
Григорий	 Синаит,	 който	
при	 второто	 си	 идване	
от	 Атон	 основава	 Сина-
итския	 манастир.	 В	 него	
е	 пребивавал	 Теодосий	
Търновски	-	духовният	на-
ставник	 на	 младия	 Па-
триарх	Евтимий.
	 Има	 някаква	 неуло-
вима	 нишка	 между	 об-
стоятелството,	 че	 това	
село	 е	 било	 средоточие	
на	 отшелници	 и	 просве-
тители	 -	 и	 съхранената	
в	 народната	 памет	 ин-
формация,	 че	 в	 старото	
село	Манастир	е	оставил	
следи	 самият	 Патриарх	
Евтимий.	 Заселването	
на	 манастирци	 в	 Голям	
манастир	 става	 по	 си-
лата	 на	 българогръцка	
изселническа	 спогодба	
в	 същото	 време,	 когато	
старопланински	 гръцко-
езични	 каракачани	 полу-
чават	 за	 зимна	 паша	 на	
стадата	си	землището	на	
напуснатото	 старо	 село.	
Случайно	 съвпадение	 ли	
е,	 че	 и	 към	 двете	 места	
се	 насочва	 християнско	
простолюдие?
	 Сведенията	 за	 старо-
то	 село	 Манастир	 в	 по-
вечето	 случаи	 идват	 от	
странници,	 посетили	 го	
по	едно	или	друго	време.	
Те	 са	 цитирани	 от	 Илко	
Димитров.	 Не	 предиз-
викват	съмнение	данните	
на	 училищния	 инспектор	
Калфов,	 подготвил	 "Ра-
порт	 за	 състоянието	 на	
учебното	 дело	 в	 Гюмюр-
джинския	църковно	-	учи-
лищен	 район	 за	 първо-
то	 полугодие	 на	 учебна-
та	 1909	 -	 1910	 година".	
Цифри	 за	 стопанското	
състояние	 на	 селото	 се	
съдържат	 и	 в	 документ,	
изпратен	 до	 българския	
екзарх	 Йосиф	 през	 1911	
година.	 Тук	 ще	 приведа	
по	 -	подробно	само	раз-
казаното	 от	 един	 мана-
стирец	 -	 Димитър	 Стоя-
нов	 Киречиев,	 учител	 в	

селото,	 по-късно	 жител	
на	 Тополовград,	 наричан	
от	манастирци	Мишовият	
даскал.	Думите	му	са	за-
писани	и	обнародвани	от	
Христо	Караманджуков.
	 Според	 Киречиев	 в	
края	на	миналия	век	

СЕЛО МАНАСТИР 
ИМА 500 КъЩИ 
И Е С ЧИСТО 
БъЛГАРСКО 
НАСЕЛЕНИЕ. 

Разположено	е	на	 50	 км	
североизточно	 от	 Гю-
мюрджина	и	на	40	км	от	
брега	 на	 Бяло	 море.	 По	
основаването	му	същест-
вува	 предание,	 че	 то	 е	
заселено	 от	 българи	 ов-
чари	от	Радомирско,	кои-

то	идвали	със	стадата	си	
да	зимуват.	В	сватбарски	
песни,	 които	 се	 пеели	
в	 Манастир,	 се	 споме-
навали	 реките	 Струма	 и	
Искър.	 Също	 и	 старите	
женски	 и	 мъжки	 носии	
били	сходни	със	шопски-
те.	 Турците	 заварват	 се-
лото	 обединено	 в	 хрис-
тиянска	 община	 със	 ста-
рейшина	 начело.	 Родо-
вете	 са	 представлявали	
и	стопански	задруги.	Из-
вестни	 са	 мандраджий-
ски	 и	 зидарски	 родове.	
В	 местността	 "Селището"	
личали	 основите	 на	 дре-
вен	 храм,	 от	 който	 про-
излиза	единственото	име	
на	 селото,	 записано	 в	
турските	държавни	регис-
три	като	"Монастир	коли-
белери"	 т.е.	Манастирски	
колиби.	 Околните	 села	
биват	потурчени	изцяло	и	
придобиват	турски	имена	
-	Чалъбъ,	Химитли,	Казъл,	
Думанлъ,	Ешек	дере.
	 Според	 мнението	 пък	
на	 архимандрит	 Кирил,	
ксантийски	 архиерейски	
наместник	 от	 началото	
на	века,	землището	било	
притежание	 на	 Бачков-
ския	 манастир	 и	 селото	
било	 негов	 метох.	 В	 се-
лото	 са	 били	 въздигнати	
две	църкви	-	"Света	Бого-
родица"	и	"Свети	Георги",	
а	 в	 околностите	 четири	
параклиса	-	на	Свети	Ди-

митър	 в	 местността	 "Се-
лището",	 на	 Свети	 Илия	
в	 местността	 "Бърчина-
та",	на	Свети	Пантелей	в	
местността	 "Курбанище",	
на	 Свети	 Георги	 в	 мест-
ността	 "Черквище.	 Нео-
бикновеното	 средоточие	
на	 черкви	 и	 параклиси	
подсказва,	че	село	Мана-
стир	 е	 било	 религиозно	
поклонническо	 средище.	
До	 параклиса	 на	 Свети	
Димитър	се	намирал	стар	
гроб,	неизвестно	на	кого.	
Именно	 това	 място	 се	
нарича	 "Владикув	 гроб".	
На	него	най	 -	напред	са	
ходили	 да	 палят	 свещи	
жените	при	всяка	задуш-
ница	 или	 срещу	 голям	
празник,	а	чак	след	това	

на	своите	умрели	родни-
ни.	Илко	Димитров	е	за-
писал	 израза	 "Върьте	 да	
палим	 свещ	 на	 владика-
та!".	На	свой	ред	и	архи-
мандрит	 Кирил	 навежда	
на	мисълта,	 че	Патриарх	
Евтимий	 е	 бил	 заточен	
в	 Манастир.	 Около	 ос-
новите	на	древния	 храм,	
дал	 името	 на	 селото,	 са	
правени	разкопки,	но	кой	
и	кога	ги	е	правил,	какво	
е	 търсил,	 каква	 научна	
подготовка	е	имал	-	не	се	
споменава	никъде...
	 Гробовете	 на	 мана-
стирци	 са	 разпилени	 по	
свят,	 много	 по-широк	 от	
света	на	селото.	В	Мала	
Азия	 докъм	 1940	 годи-
на	 са	 срещани	 кадъни,	
които	 са	 доверявали,	 че	
са	 манастирки.	 Знае	 се	
за	 насилственото	 засел-
ване	 на	 манастирци	 на	
егейския	 остров	 Китeра	
след	 1920	 година	 (Авто-
номното	 управление	 на	
Беломорска	 Тракия).	 В	
местността	 "Мъгленик"	
край	 крумовградското	
село	Аврен	през	1927	го-
дина	 бяха	 открити	 кос-
тите	 на	 четиридесет	 и	
шест	 манастирски	 жени	
и	деца,	отвлечени	от	ба-
шибозука,	 изнасилвани	
и	 зверски	 изклани	 през	
1913	 година	 (Балканска-
та	война).	От	училищните	

книги	 на	 село	 Манастир	
са	 преписани	 следните	
родови	имена:	Абрашеви,	
Ализотови,	 Апчеджикови,	
Врангови,	 Жингови,	 Ин-
джови,	 Карабаджакови,	
Карастамови,	 Кемерови	
Кисьови,	Киречиеви,	Кръ-
пови,	Кулджиеви,	Куцови,	
Лапардозови,	 Лишанови,	
Момчилови,	 Мурджеви,	
Пазвантови,	 Палазови,	
Пехливанови,	 Питоневи,	
Пулеви,	 Сабрутеви,	 Са-
калбашеви,	 Трошанови,	
Царуланови,	 Чанчерови,	
Чачеви,	Чекичеви,	Черке-
зови,	 Чолови,	Шабанови,	
Шогови...Това	 са	 имена,	
характерни	 за	 региона,	
където	 столетия	 наред	
са	 съжителствали	 бъл-

гари,	 гърци,	 турци,	 ев-
реи,	 арменци,	 пришълци	
от	 Каталония	 и	 Египет	
-	 още	едно	свидетелство	
за	 средиземноморския	
ареал	на	България.	Пото-
мците	на	тези	родове	са	
носители	 на	 народната	
памет	за	Патриарх	Евти-
мий.

ЗАЩО ВСЕ ПАК 
В МОРЕТО ОТ 
ПОТУРЧЕНИ 
СЕЛИЩА МАНАСТИР 
ОСТАВА ЧИСТО 
БъЛГАРСКО СЕЛО?

	 По	 каква	 причина	
ислямското	 насилие	 го	
подминава?	 Сред	 родо-
вете,	изброени	по	-	горе,	
само	за	една	фамилия	се	
предполага	 наследствена	
привилегированост	-	Паз-
вантови.	 Баба	 Пазвант-
ка,	 живяла	 сто	 и	 девет	
години,	 е	 споделяла,	 че	
техните	 мъже	 са	 давали	
стража	 на	 пътя	 Гюмюр-
джина	 -	 Одрин.	 Но	 ето	
още	 една	 загадка.	 Защо	
в	 средата	 на	 миналия	
век	гюмюрджинският	тур-
ски	съд	наново	очертава	
със	 специално	 решение	
землището	 на	 село	 Ма-
настир?	 Едва	 ли	 заради	
опитите	на	съседни	помо-
хамеданчени	 села	 да	 си	
присвоят	някоя	крива	по-
лупланинска	нива.	Имало	
е	 по	 -	 дълбоки	 подбуди	

за	 неприкосновеността	
на	селото.	Не	са	ли	свър-
зани	те	с	нрава	на	турци-
те	да	запазват	покорени	
и	 пленени	 светини	 като	
знак	на	своето	собствено	
величие?
	 Аз	 съм	 склонен	 като	
учителя	Димитър	Стоянов	
Киречиев,	 Илко	 Дими-
тров	и	стария	ксантийски	
архимандрит	 Кирил	 да	
свържа	 основаването	 на	
село	 Манастир,	 воден	 и	
от	 името	 му,	 със	 съдба-
та	 на	 Патриарх	 Евтимий	
Търновски.	 Знайно	 е,	 че	
след	 като	 е	 бил	 отведен	
от	столицата	на	рухнало-
то	 Второ	 българско	 цар-
ство,	е	имал	още	десети-
на	години	живот.	Къде	ги	
е	прекарал	той?
	 Както	е	известно,	

РъКАТА НА ПАЛАЧА 
СЕ ВКАМЕНЯВА, 
КОГАТО СЕ ВДИГА ДА 
ПОСЕЧЕ ПАТРИАРхА. 

Ето	какво	пише	Григорий	
Цамблак:	 "Подир	 това	
чудо	варваринът	намисли	
да	 пресели	 людете	 на	
Изток...а	божия	човек	да	
изпрати	 на	 заточение	 в	
Македония.	 (Така	 имену-
ват	Тракия	през	епохата,	
б.а.)	 И	 той	 излезе	 сред	
людете	 като	 втори	 Йе-
ремия.	 Гледката	 предиз-
викваше	 сълзи	 дори	 у	
самите	камъни	на	града...
защото	 не	 се	 отвеждаха	
всички	 заедно...а	 едни,	
които	 се	 отличаваха	 по	
род,	по	богатство	или	по	
красота,	 се	 заточаваха,	
а	 други	 се	 оставяха...що	
стана	 по-нататък?	 Кога-
то	стигна	мястото,	където	
го	 водеха,	 и	 пустинно-
любивата	 му	 душа	 видя	
планината	и	забеляза,	че	
мястото	 отговаря	 на	 же-
ланието	 му,	 той	 се	 про-
сълзи...рече	 "Ето	 покои-
щето,	където	ще	премина	
краткия	си	живот"...
	 Мнозина	 споменават	
Бачковският	 манастир	
като	 последно	 негово	
"покоище",	но	това	са	го-
лословни	 твърдения.	Там	
просто	не	е	открито	нито	
едно	веществено	доказа-
телство	 за	 пребиваване-
то	 му.	 Възможно	 ли	 е	 в	
Бачковския	манастир,	ду-
ховен	и	книжовен	център,	
защитен	от	поробителите	
заради	 покровителството	
на	руската	и	грузинската	
църква,	 възможно	 ли	 е	
в	 такова	 непомръкващо	
огнище	на	православието	
да	пребивава	десет	годи-
ни	най	-	просветения	чо-
век	на	българското	сред-
новековие	 -	 и	 да	 няма	
писмена	 следа	 от	 него?	
Нито	 една	 народна	 пе-
сен,	нито	едно	предание!	
А	 и	 нищо	 от	 околната	
топонимия	не	е	свързано	
с	патриарха.

НО С ПАТРИАРхА 
Е СВъРЗАНА 
ТОПОНИМИЯТА НА 
СЕЛО МАНАСТИР. 

	 Местността	 "Влади-
кув	 гроб"	 поражда	 ди-
ректни	 асоциации .	
Местността"Търновските	
лозя"	 напомня,	 че	 знат-
ните	 турски	 заточеници	
разполагат	с	атрибути	от	
своя	 бит,	 между	 които-	
защо	не	-	и	лозови	пръч-
ки,	 взети	 за	 засаждане	
в	неизвестното	място	на	
заточението.
	 Има	 и	 друго,	 което	
при	добра	воля	може	да	
бъде	сложено	на	везните.	
Моите	 родители	 ми	 раз-
казваха,	че	най	-	големи-
ят	 празник	 на	 селото	 е	

бил	 14	 октомври	 -	 денят	
на	 Света	 Петка	 Българ-
ска,	 тракийка,	 родена	
сравнително	 недалече	
от	 Манастир	 в	 градче-
то	 Епиват	 на	 Мраморно	
море.	 Службата	 за	 нея	
е	 написана	 от	 Патриарх	
Евтимий	 и	 защо	 това	 да	
не	 навежда	 на	 мисъл-
та,	 че	 той	 е	 пожелал	 да	
привърши	 жизнения	 си	
път	 в	 родните	 краища	
на	единствената	светица,	
назована	Българска?
	 За	Патриарх	Евтимий	
има	 тракийска	 народна	
памет	и	ако	свържем	от-
делните	сведения	в	една	
идея,	макар	и	трудно	до-
казуема	 извън	 средства-
та	 на	 съвременната	 нау-
ка,	можем	да	стигнем	до	
следното	заключение:
	 Село	 Манастир	 е	
основано	 преди	 потур-
чването	 от	 хора,	 които	
са	 донесли	 на	 южните	
родопски	 склонове	 пес-
ни	 за	 Искър	 и	 Струма.	
Това	 са	 били	 овчари	 от	
Радомирско,	 докарвали	
стадата	си	да	зимуват	по	
южния	 родопски	 склон.	
Те	 са	 идвали	 около	 Ди-
митровден	 и	 са	 се	 за-
връщали	около	Великден	
кой	 знае	 колко	 столетия	
наред.	 Може	 би	 те	 са	
били	съгледвачите	на	цар	
Калоян,	 в	 чиито	 нозе	 са	
търкулнали	 главата	 на	
Бонифаций	Монфератски,	
сразен	 в	 един	 от	 близ-
ките	проходи.	По	 -	 ната-
тък	 съдбата	 на	 овчарите	
просветва	в	сиянието	на	
Патриарх	Евтимий.	Турци-
те	са	го	карали	на	юг,	на	
заточение,	но	не	в	диар-
бекирските	зандани,	не	в	
сирийската	пустиня,	не	в	
кипърските	 крепости.	 Те	
са	уважили	със	специфи-
чен	 турски	 табихет	 него-
вия	 сан	 и	 са	 въдворили	
живия	 български	 светец	
сред	хора	с	негова	вяра	
и	кръв.	
	 Разбирали	са,	че	око-
ло	 него	 трябва	 да	 има	
български	народ,	но	мал-
ко	по-друг.	Не	този,	който	
вече	 е	 бил	 потурчен,	 а	
народ,	 който	 не	 бил	 по-
мирисвал	 още	 собстве-
ната	си	кръв	по	острието	
на	 ятагана.	 Такъв	 народ	
за	тях	са	представлявали	
тракийските	 българи	 от	
стабилната	 християнска	
община	в	село	Манастир.	
Народ,	 който	 да	 съхра-
ни	 в	 паметта	 си	 един-
ствените	свидетелства	за	
Патриарх	 Евтимий	 Тър-
новски	след	отвеждането	
му	 от	 столицата	 в	 една	
благословена	 българска	
покрайнина	като	Тракия.
				май	1998

 * * *
 Св. Евтимий Търнов-
ски е виден български 
средновековен духовник, 
книжовник, патриарх на 
България, последен пред-
стоятел на църквата 
на Второто българско 
царство. Той е автори-
тетна фигура в право-
славния свят, обявен за 
светец.
 Повечето сведения 
за живота му са от тек-
стове на негови ученици 
и последователи, които 
го представят в благо-
приятна светлина. Ос-
новен сред тях е „Пох-
вално слово за Евтимий“ 
на Григорий Цамблак. 
Значението на Евтимий 
Търновски за възхода на 
българската книжов-
ност от втората поло-
вина на 14 век е неоцени-
мо.

 "Сетен благослов" - стенопис от притвора на катедралния храм "Рождество Богоро-
дично" във Велико Търново, изобразяващ Патриарх Евтимий, който се прощава с жители-
те на Търново 

Никола Инджов, из "Тракийският свят" (есета) 

Има íароäíа памет за ãроáа íа патриарх Евтимий
     
 Нито един от владетелите на Първото и Второто 
българско царство няма гроб. Нямат гроб и властелините 
на народния дух Васил Левски и Христо Ботев. Навярно 
известната смраченост в националния характер е заради 
недостига на тленни следи от велики хора. Толкова по-ва-
жно е да не се пренебрегват онези любителски сведения 
за исторически личности и събития, които все още се 
съхраняват в народната памет. По стечение на различни 
обстоятелства тракийските българи-бежанци от Западна 
Тракия, са носители на информация за последните години 
от живота на Патриарх Евтимий, за местоположението 
на неговия гроб.
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Всекидневник за общините Габрово, Севлиево, Трявна, Дряново

Издание на ИК “Колонел” ООД, първият брой на “100 вести” излиза на 7.01.1992 г.

иМоти проДава
апартаМент Срещу 
КАТ се продава на тел. 
0885/366-698. [4, 2]
Двуетажна къща в с. 
Добромирка  - 19 000 
лв. се продава на тел. 
0885/168-782 [33, 6]
виЛа в село Ангелов - 40 
000 лв. се продава на тел. 
0885/168-782 [33, 6]
виЛа в с. Ангелов - 57 
000 лв. се продава на тел. 
0885/168-782 [33, 6]
етаж от къща в гр. Дряно-
во - 25 000 евро се про-
дава на тел. 0884/796-221 
[33, 6]
къща в с. Дамяново - 26 
000 лева се продава на 
тел. 0884/864-445 [33, 6]

иМоти купува
пЛевня иЛи къща, стара 
-  за материалите, купува 
0895/752-838
Стари СграДи за матери-
алите, купува - справки на 
тел. 0896/183-637
евтина къща, може и 
полусъборена, се купува на 
тел. 0895/752-838.

иМоти Дава поД наеМ
нощувки - тел. 0899/439-
467
Стая Се дава под наем на 
тел. 0899/439-467.
кафене пицария в цен-
търа на Севлиево се дава 
под наем - справки на тел. 
0887/671-848 [30, 10]

нощувки
нощувки - тел. 0888/254-
625.
нощувки, център + пар-
комясто - справки на тел. 
0894/097-285 [15, 8]

Скрап, 
Стари автоМобиЛи
коЛи, буСове, ками-
они за части и скрап - 
0888/280-357
коЛи за скрап купува – 
0877/738-156

пътна поМощ
ВАЙКАР РОУД АСИСТЪНС 
- денонощна пътна 
помощ - справки на тел. 
0999/009-008.

СтроитеЛСтво
кърти и пробива - 
0897/832-363.
реМонт иЛи изграждане 
на нов покрив, направа на 
подпорни стени и дренажи 
и други - 0896/183-637.
уСЛуги С мини и ком-
биниран багер, вишка - 
0897/42-93-74.
фирМа изгражДа, ре-
монтира или събаря - обез-
опасява всякакви покриви. 
Изгражда навеси, огради, 
подпорни стени, дренажи 
и други на най-ниски цени 
и с високо качество. Тел. 
0895/752-838.

транСпортни уСЛуги 
със самосвал - 0895/051-
355
фирМа Събаря, почиства 
за сметка на материалите - 
тел. 0896/183-637.
фирМа изгражДа, ре-
монтира покриви, обшив-
ки, улуци, комини, сани-
ране и др. СМР. Работим 
по селата - 0888/020-187 
[22, 22]
бетони, покриви, изо-
лации, вътрешни ремонти, 
мазилки, картони, септични 
ями, дренажи - 0897/390-
194 [22, 22]
ХиДроизоЛация на по-
криви, гаражи, плочи, са-
ниране - вътрешно и външ-
но - 0882/471-678 [22, 
22]
вътрешни реМонти, ма-
зилки, покривни ремонти 
и улуци, капаци и др. - 
справки на тел.  0897/878-
809 [22, 22]

груб Строеж, огради, 
подпорни стени. Ремонти - 
0893/756-323. [22, 20]
вътрешни реМонти - 
0892/307-128, майстор 
Недко [22, 14]
реМонти – вътрешни и 
външни. Може и по се-
лата - тел. 0876/970-102 
[12, 8]

изоЛации
аЛпиниСти, СкеЛе - 
справки на тел. 0898/907-
400.
аЛпиниСти - 0899/321-
190

бои, МазиЛки
шпакЛовка, боя, обръ-
щане врати и прозорци - 
тел. 0885/544-025 [11, 3]

вътрешен реМонт
безпраХово цикЛене - 
справки на тел. 0887/040-
471.

поДови заМазки, фа-
янс, теракот - 0898/672-
883. [5, 3]
обръщане врати и про-
зорци, шпакловка - справ-
ки на тел. 0898/672-883 
[5, 3]

коМини
профеСионаЛно по-
чиСтване на комини - от-
горе и отдолу. ПО ВСЯКО 
ВРЕМЕ - справки на тел. 
0897/704-502.

коМиночиСтач С 
опит. Чисти отгоре и 
отдолу. 50 лв. Антони. 
0894/52-52-58.

коМиночиСтач по 
нова технология - справ-
ки на тел. 0896/658-774, 
0898/538-938
коМиночиСтач по ино-
вативна технология - сон-
да. Тел. 0896/658-774, 
0898/538-938 [20, 17]

вик
Машинно отпушване, 
ВиК ремонти - 0887/680-
034.
вик реМонти и отпушва-
не на канали - 0894/220-
509 [15, 3]

реМонт на 
еЛектроуреДи
реМонт на д. електроуре-
ди - 0899/439-467.
еЛ. уреДи поправям - 
0894/220-509 [15, 3]

почиСтване
почиСтване на апар-
таменти, къщи, мазета - 
0877/738-156
почиСтване на входове 
- 0884/510-589 [5, 1]

уСЛуги
рязане, каСтрене на 
опасни дървета (АЛПИ-
НИСТ) - справки на тел. 
0884/942-942.

щори

Eт „каСтеЛо“ из-
работва и поставя - 
щори - външни и 
вътрешни, врати - 
бЛинДирани, вХоД-
ни, автоМатични 
гаражни, роЛетки 
- охранителни, До-
граМа - алуминиева, 
PVC, бариери - ав-
томатични - справки 
на тел. 066/87-04-89, 
0888/255-318

граДини, баСейни

ЛанДшафтен Ди-
зайн, оформление и 
изпълнение на дворни 
места, озеленяване, 
водопадни и езерни 
форми, скални кътове, 
барбекюта - справки 
на тел. 0888/942-335

превози
превоз С бус, самосвал - 
справки на тел. 0877/738-
156
транСпортни уСЛуги 
със самосвал - 0895/051-
355

транСпорт С бус, 80 ст. - 
0897/813-333 [20, 10]
транСпорт С бордови бус 
4 м - 0888/146-407 [24, 
2]
транСпорт С бус фургон 
20 куб. м до 2,5 тона 
- падащ борд, количка - 
0887/316-184 [11, 2]

биЛети, пътувания
автобуСни, СаМоЛетни 
БИЛЕТИ - 066/80-49-48, 
0887/83-61-73.

запознанСтва
паСивен - 0895/117-
805 [24, 13]

работа преДЛага
фирМа търСи дърво-
делци, работник разкрой, 
монтажист - 0888/699-
399 [20, 19]
работа за ученици и сту-
денти - 0895/290-905 [14, 
12]

МебеЛна фирМа „Фо-
реста Мебел“ търси да на-
значи Мебелисти с опит. 
гр.Габрово 0886/332-968 
[24, 17]
фирМа търСи общи 
работници за производ-
ство на бетонови изделия 
- мъже. Справки на тел. 
0886/777-990. [22, 11]
поДеМ габрово ЕООД 
търси ХИГИЕНИСТКА - тел. 
0884/854-354 [10, 8]
пицария „теМпо“ търси 
чистачка  - 0879/988-010 
[11, 6]

фаворит-96 търСи за 
Габрово и Ловеч: 1. Зида-
ро-кофражисти; 2. Армату-
ристи. Тел. 0888/213-968 
[12, 8]
куЛинарен Магазин 
търси да назначи прода-
вач-консултант. За ин-
формация - 0885/611-819 
[22, 3]
оХранитеЛи невъоръ-
жена охрана за извън-
градски обект. Може и с 
ТЕЛК. Осигурен превоз. 
Справки на тел. 0882/125-
420. [12, 1]

„боженците реЛакС“ 
търси да назначи готвач/
ка и помощник-кухня - 
справки на тел. 0899/86-
44-33. [11, 3]
МайСтор - баничар тър-
сим. За повече информа-
ция на посочения телефон! 
Тел: 0895/850-220 [1, 1]

работа търСи
търСя работа като общ 
работник - 0894/072-688, 
Николов, с. Шумата [10, 
5]

проДава МатериаЛи
коЛове, циМентови, 
20 бр. х 2.50 м продава 
0886/342-024 [4, 3]

проДава обзавежДане
Диван, кожен, внос 
от Германия продава 
0886/342-024 [4, 3]

проДава разни
ДоМашни еЛектроу-
реДи  и телевизори - 

0899/439-467
енергоСпеСтяващи 
отопЛитеЛни печки - . 
0899/439-467

купува разни
Стара нафта се купува 
на тел. 0895/752-838.

СеЛСкоСтопанСки
оборСка тор - 4 лв./
чувала, с транспорт - 
0878/650-456 [22, 7]

за СтопанСтвото
оборСка тор  продава 
0897/291-482 [33, 10]

СеЛСкоСтопанСка про-
Дукция
баЛи Сено се продават - 
справки на тел: 0879/861-
868 [3, 2]

отопЛение
нарязани Дърва 
- метрови, в чували - 
0892/329-728.
„Мг-ЛеС“  проДава  дър-
ва за огрев - 0887/547-
499, 0878/513-655.

Дърва за огрев - 
066/823-712, 0887/620-
535, 0876/162-172.
СуХи и сурови, нацепени 
дърва продава, 140 лв. 
0895/752-838
нацепени, Сурови 
и сухи дърва 140 лв. - 
0896/183-637
Дърва в чували и разпал-
ки. Безплатна  доставка. 
Тел. 0884/709-093.
Дърва за печки и камини 
за 140 лв. се продават на 
тел. 0876/583-472.

нацепени Дърва, раз-
палки. Безплатен транс-
порт. Незабавна доставка. 
0895/252-686.
Дъбови за огрев - наце-
пени, разпалки, с безпла-
тен транспорт, се прода-
ват на тел. 0877/471-466.
букови Дърва - наряза-
ни и нацепени, разпалки. 
Безплатен транспорт. Тел. 
0877/191-102.
Дърва за огрев - наряза-
ни и нацепени, се прода-
ват на тел. 0876/437-140.

нарязани и нацепени  
дърва - бърза достав-
ка, се продават на тел. 
0877/108-825.
нарязани и нацепе-
ни букови и дъбови дър-
ва се продават на тел. 
0876/839-779.
разпаЛки проДава тел. 
0899/683-897. [7, 2]
разпаЛки.  0886/39-37-
26. [33, 20]
Дърва за огрев - метро-
ви, нарязани и в чували 
-  0877/69-04-78. [22, 18]

еротика
еротичен МаСаж - 0894/277-849. [21, 12]
53 г., 50 лв. - 1 ч., 100 лв. - цяла нощ - 0877/215-
764 [8, 8]

Лекари
пСиХиатър и невро-
Лог Д-р трифонов, 
Габрово, справки на 
тел. 0885/251-655.
Д-р Марина Санкева, 
СпециаЛиСт кожни 
и венеричеСки боЛе-
Сти, еСтетична Дер-
МатоЛогия, гр. Габро-
во, ул. „Брянска“ 11, 
понеделник, вторник, 
сряда и петък от 10.00 
до 17.00 часа. Записва-
не на тел. 066/800-140
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 продължава от страница 1
	 В	 уреченото	 време	
бяхме	в	ресторанта.	Мо-
ите	американски	спътни-
ци,	 едно	 младо	 и	 мно-
го	 приятно	 момиче	 от	
Норвегия,	но	живеещо	в	
Германия,	и	аз	се	наста-
нихме	 на	 една	 от	 маси-
те.	 Останахме	 доволни	
от	 сервираната	 ни	 вече-
ря.	Не	си	спомням	каква	
точно	беше.	Спомням	си,	
че	с	американеца	пихме	
бира	и	тя	беше	на	почти	
нормална	цена.	
	 След	 вечерята	 се	 от-
правихме	 към	 бунгала-
та	 си.	 Както	 споменах,	
моето	 беше	 първото	 и	
минавайки	 покрай	 него,	
норвежката	 поиска	 да	
го	 види.	 „Само	 това	 ли	
има“,	попита	ме	тя.	Оче-

видно	беше	така,	но	как-
во	ли	повече	можеше	да	
има	в	нейното?	Не	поис-
ках	да	видя,	а	 трябваше	
ли?
	 Изкарах	някак	си	но-
щта,	а	на	сутринта,	пре-
ди	 закуска,	 се	 разходих	
наоколо.	Открих	малката	
рекичка,	 която	 шумеше	
зад	 бунгалото,	 отидох	 и	
по-далеч,	 и	 видях,	 че	 в	
по-достъпната	 и	 „опито-
мена“	 част	на	джунглата	
имаше	 скромни	 къщури,	

в	 които	 живееха	 хора.	
И	 срещнах	 норвежката,	
която	 също	 бе	 излязла	
да	се	разходи.	Каза	ми,	
че	много	се	е	страхувала	
да	 бъде	 сама,	 че	 почти	
не	 е	 спала	 и	 че	 оти-
ва	 в	 ресторанта	 да	 пие	
кафе,	 за	 да	 се	 ободри.	
Не	 мислех,	 че	 за	 да	 не	
се	страхува,	момичето	е	
имало	нужда	от	човек	на	
моята	 възраст!	 По-късно	
и	 аз	 отидох	 в	 ресторан-
та,	 където	 го	 намерих	
заедно	 с	 американците.	
Пихме	 кафе,	 ядохме	 па-
лачинки	 и	 дойде	 време	
да	се	сбогуваме.	Всички	
те	 щяха	 да	 се	 върнат	 в	
Паленке,	а	аз	да	продъл-
жа	към	Гватемала.	Тъкмо	
си	разменяхме	прощални	
целувки	 с	 момичето,	 ко-
гато	 дребният	 индианец	

дойде,	 за	 да	 ми	 съоб-
щи,	 че	 след	 15	 минути	
ще	 дойдат	 да	 ме	 взе-
мат.	„Има	още	35	минути	
до	обявения	снощи	час“,	
контрирах	 го	 аз.	 „Не,	
след	15	минути	тръгвате“,	
отсече	дребното	човече.	
	 Приготвих	се	набързо	
и	отидох	на	определено-
то	място.	Не	след	петна-
десет,	 но	 след	 двадесет	
минути	дойде	кола,	нато-
варих	се	в	нея	и	потегли-
хме	 незнайно	 накъде.	 С	
шофьора,	едва	ли	трябва	
да	казвам,	че	и	той	беше	
индианец,	 разменихме	
само	 по	 няколко	 думи	
преди	 да	 спре	 и	 да	 ми	
каже,	 че	 трябва	 да	 сля-
за.	 На	 въпоса	 ми	 какво	
ще	 правя	 тук,	 отговори	
„ще	мине	микробус,	кой-

то	ще	 те	 вземе“.	Слязох	
и	 се	 озовах	 в	 средата	
на	 нищото	 –	 ни	 човек,	
ни	 дявол,	 ни	 превозно	
средство.	 Единствената	
утеха	 беше,	 че	 бях	 на	
нещо	като	кръстовище	с	
много	пътища	и	на	стоти-
на	метра	от	мен	видях	да	
преминава	 голям	 това-
рен	камион.	И	това	беше	
всичко!	 Преди	 в	 съзна-
нието	ми	да	се	загнезди	
мисълта,	 че	в	 тази	ситу-
ация	 има	 нещо	 съмни-

телно,	по	пътя	се	зададе	
микробус	 и	 аз	 побързах	
да	се	изпреча	пред	него.	
Оказа	се,	че	е	този,	кой-
то	 чакам,	 но	 шофьорът	
ми	 каза,	 че	 трябва	 да	
отиде	 до	 някъде	 и	 след	
десет	минути	ще	се	вър-
не	да	ме	вземе.	Не	бяха	
десет,	минаха	почти	два-
десет	и	пет	преди	да	се	
появи	отново,	но	все	пак	
се	появи	и	аз	се	натова-
рих.
	 Предупредих	 шофьо-
ра,	 че	 трябва	 да	 мина	
през	миграционната	 гра-
нична	служба,	 за	да	по-
луча	 печат	 в	 паспорта	
си,	че	напускам	Мексико.	
Вече	 бях	 се	 осведомил,	
че	 тя	 не	 е	 до	 реката,	
където	 бяхме	 предишния	
ден.	 Каза	 ми,	 че	 знае	
и	 спря,	 където	 трябва.	
Аз	 слязох	 и	 след	 мно-
го	 кратка	 формалност	 с	
миграционния	 служител,	
продължихме.	
	 Спряхме	 на	 гранич-
ния	 пункт	 на	 река	 Усу-
масинта.	 Вниманието	 ни	
привлече	 една	 маймуна,	
играеща	 в	 клоните	 на	
високо	дърво.

	 Един	човек	ме	отведе	
на	 брега,	 точно	 там,	 къ-
дето	 вчера	 отпътувахме	
с	 лодките	 за	 Яшчелан.	
Дори	и	нашият	вчерашен	
лодкар	беше	там,	праве-
ха	нещо	по	лодката	му.	
	 „Ола,	 амиго“,	 поздра-
вих	 го	 аз.	 „Ола“,	 отгово-
ри	 той,	 „към	 Гватемала	
ли“?	 Потвърдих.	 След	
това	 се	 качих	 в	 друга	
лодка	и	запорихме	вода-
та	 към	 отсрещния	 бряг,	
към	 град	 Бетел	 (Bethel),	
отстоящ	 на	 5-6	 км	 сре-
щу	 течението	 на	 река-
та.		
	 След	 петнадесети-
на	 минути	 стъпихме	 на	
брега,	 където	 се	 вееше	
синьо-белия	флаг	на	Гва-
темала.	 Лодкарят	 взе	
ръчната	 чанта,	 за	да	ми	
помогне	 и	 каза	 да	 го	
последвам.	 Изкачихме	
невисок,	 но	 много	 стръ-
мен	 бряг.	 Продължихме	
по-нататък	 и	 спряхме	до	
някаква	 барака,	 която	
изпълняваше	 функция-
та	 на	 автогара.	 Там	 ме	
остави,	 казвайки	 ми,	 че	
след	двадесет	минути	ще	
тръгне	 автобус	 за	 Фло-

рес.	Благодарих	му	и	се	
разделихме.
	 Наистина	 след	 ня-
колко	 минути	 се	 появи	
пораздрънкан	 микробус,	
гватемалски	 вариант	
на	 Colectivo.	 Пътниците,	
които	 се	 качиха,	 бяха	
само	местни,	 в	 това	 ня-
маше	никакво	 съмнение,	
аз	 бях	 единственият	 бял	
сред	тях.	А	на	седалката	
пред	 мен	 седна	 младо	
семейство	с	малко	дете,	
което	 явно	 проявяваше	
някакъв	 интерес	 към	
мен.	
	 Пътувахме,	 друсайки	
се	по	някакъв	черен	път,	
заобиколен	 от	 джунгла,	
от	 време	 на	 време	 се	
мяркаха	 малки	 къщи,	

около	 които	 се	 виждаха	
явни	признаци	на	живот	
–	 домашни	 кучета,	 вися-
що	пране	 и	 пр.	 Качваха	
се	 нови	 пътници,	 други	
слизаха.
	 Пътувахме	 дълго,	 а	
аз	 все	 очаквах	 да	 видя	
гватемалския	 граничен	
пункт.	 Нищо	 такова	 не	
се	 появяваше.	 Прибли-
жих	 се	 до	 шофьора	 и	
му	 казах,	 че	 трябва	 да	
спрем	 на	 гватемалски	
миграционен	офис,	за	да	
узаконя,	 чрез	 печат	 в	
паспорта,	 влизането	 ми	
в	Гватемала.	Успокои	ме,	
че	знае	това.	
	 Навярно	 пътувахме	
повече	 от	 час	 преди	 да	
спрем	 пред	 този	 офис.	
В	 него	 нямаше	 никой,	
но	 след	 малко	 дотърча	

млад	 мъж,	 който	 явно	
съчетаваше	 държавната	
си	служба	с	нещо	друго.	
Получих	 заветния	 печат	
и	 излязох,	 а	 навън	 ме	
посрещна	 мъж,	 който	
предложи	да	ми	продаде	
кетцали	 (кетцал	 е	 името	
на	 гватемалската	 нацио-
нална	валута,	но	така	се	
казва	 и	 птица,	 обитава-
ща	Централна	Америка).	
	 Не	 бих	 правил	 пари-
чен	 обмен	 по	 пътища-
та,	 но	 от	 любопитство	
го	 попитах	 какво	 пред-
лага	 (не	 разполагах	 с	
никакви	кетцали,	защото	
обменните	 бюра	 в	 Бъл-
гария	 не	 работят	 с	 тях	
и	 щеше	 да	 се	 наложи	
да	купя	в	Гватемала).	За	
моя	 изненада,	 той	 обя-
ви	курсове,	според	които	
доларът	беше	по-скъп	от	
еврото.	 Попитах	 така	 ли	
е	в	Гватемала.	„Не“,	отго-
вори	ми	той,	 „но	еврото	
по-трудно	 се	 пласира“.	
Навярно	за	тях	наистина	
беше	така.	САщ	е	близо,	
Европа	–	далеч.	
	 Продължихме	по	чер-
ния	 път.	 Непрекъснато	
виждах	 високи	 хълмове	
с	много	правилни	форми.	
„Дали	и	това	не	са	пира-
миди	 на	 маите,	 лежащи	
под	 тонове	 пръст“,	 ми-
слех	 си	 аз.	 Нямаше	 как	
да	получа	отговор.	
	 Мина	 много	 време	
преди	да	излезем	на	ас-
фалтиран	 път.	 Не	 зная	
точно	 колко	 беше	 пътят	

от	 Бетел	 до	Флорес	 (не	
повече	 от	 150	 км),	 но	
пътувахме	 цели	 четири	
часа.	Че	няма	да	ме	за-
карат	 до	 хотела,	 както	
пишеше	 в	 първоначал-
ната	 оферта,	 ми	 беше	
ясно	 от	 самото	 начало,	
но	хубавото	в	случая	бе,	
че	 автобусът	 спря	 на	
централната	 автогара,	 а	
аз	се	бях	подготвил	и	за	
такъв	 вариант	 и	 знаех	
как	 да	 стигна	 до	 хотела	
си.	
	 Тук	пътуването	ми	за	
деня	 завърши.	 То	 беше	
едно	 от	 интересните	 и	
непредвидимите,	 но	 оп-
ределено	 мога	 да	 кажа,	
че	се	потопих	в	една	не-
позната	 среда,	 на	 пръв	
поглед	може	би	и	стряс-
каща,	 но	 в	 никакъв	 слу-
чай	 не	 беше	 враждебна	
и	 определено	 бе	 толе-
рантна.	
	 Цената	 на	 цялото	
сложно	 пътуване	 от	 Па-
ленке	до	Флорес,	заедно	
с	 посещенията	 на	Яшче-
лан	 и	 Бонампак,	 хране-
нето	 в	 ресторантите	 и	
спането	в	бунгалото,	бях	
платил	предварително	по	
интернет,	 и	 за	 чест	 на	
организаторите	 мога	 да	
кажа,	че,	с	много	малки	
изключения,	 те	 изпълни-
ха	 задълженията	 си	 и	
никой	 никъде	 не	 ми	 по-
иска	 да	 заплатя	 нещо	
допълнително.	
продължава 

в четвъртък

По ñлеäите íа иíäиаíñките 
цивилизации - Мекñико и Гватемала

Цялата мебелировка на моето бунгало

Зад бунгалата тече тази красива рекичка

В клоните на това дърво играе маймуна

Тук е „опитомената“ част от джунглата, където живеят и хора Някои от картините по пътя

Мексиканският бряг остана зад нас

Мексиканският граничен пункт на река Усумасинта. 
На другия бряг е Гватемала


